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INGYENES KÖZÖSSÉGI HETILAP

Közös örökségünk
– A háború és az energiaválság ugyan még nem ért véget, de visszakapcsoljuk a közvilágítást, sűrítjük a buszjáratokat, és marad a GYIK – nyilatkozta a Soproni Témának dr. Farkas 
Ciprián. A polgármester hozzátette: a takarékossági intézkedéseknek és a felelős gazdálkodásnak köszönhetően sikerrel vettük az akadályokat, nem borult fel a város költségvetése. 

Túl a kritikus időszakon

Harmadik éve rezidens 
a Soproni Gyógyköz-
pont gyermekosztályán 
dr. Vancsura Vivien. Gyó-
gyítja a beteg kicsiket és 
nagyobbakat. Ez eddig 
még nem olyan különle-
ges. Az viszont már igen, 
hogy a közelmúltban tért 
haza Ghánából, egy há-
romhetes misszióból. 
– Ez volt az első, de re-
mélem, nem az utolsó af-
rikai utam – mondta 
lapunknak. 3
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A hagyományoknak meg-
felelően idén is szentmi-
sét, valamint búcsút tar-
tottak a felújított Szent 
Mihály-templomban 
és kertjében vasárnap 
délelőtt. A rendezvény 
meghitt hangulatú is-
tentisztelettel kezdő-
dött, amelyet Kozma 
Imre gyémántmisés ir-
galmasrendi szerzetes 
celebrált. 
FOTÓ: FILEP ISTVÁN 

Sorozatunkban a város legjelentősebb cégeit mutatjuk be, 
ezúttal a Clemco Termelési és Kereskedelmi Kft.-t.

Bátorságot 
is adott  
a misszió

7

Jubileumi futóverseny
Szombaton rendezték meg a X. Három a Károly futóversenyt a Károly-
kilátónál. Az idei megmérettetésen több mint százan vettek részt. 
Ezúttal is a terepfutás népszerűsítése volt a verseny fő célja. 

Megerősítette testvérvárosi kapcsolatát Sopron és Bad Wimpfen. 
FOTÓ: SOPRONMÉDIA – HIDEGH ANDRÁS 4

Ahol minden 
milliméter számít
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KÖVES 
ANDREA

Vannak 
köztük 
tősgyöke-

resek, vidéki erede-
tűek és külföldi tulaj-
donúak – ami közös 
bennük, hogy változa-
tos tevékenységüket 
Sopronban végzik. So-
rozatunkban a város 
legjelentősebb cégeit 
mutatjuk be, ezúttal a 
Clemco Termelési és 
Kereskedelmi Kft.-t.

Az Ágfalvi úti telephelyen 
működő cég szemcseszóró 
gépek és a berendezések vé-
dőfelszerelésének a gyártásá-
val foglalkozik. Mindezt Ko-
csis Zsolt ügyvezető igazgató 
mesélte, miközben végigve-
zetett a cég kétezer négyzet-
méteres csarnokán. Elhalad-
tunk különleges, nagyméretű 
egyedi berendezések mellett 
is, mint kiderült, jelenleg egy 
német atomerőmű leszerelé-
séhez szükséges homokszóró 
gépegységek gyártását végzik 
az üzemben, ami óriási preci-
zitást kíván: itt minden milli-
méter számít. Mindehhez na-
gyon-nagyon sok munkaóra és 
háttér-dokumentáció társul. 

A Clemco kft.-t a folyamatos 
innováció jellemzi, így pél-
dául újdonság a cég életében, 
hogy 3D nyomtatások után a 
termékek porból kitisztítását 
is az általuk gyártott gépekkel 
végzik. 

EGYEDI IGÉNYEK  
ÉS KÉZI MUNKA 
Az amerikai anyacéget 1941-
ben alapították, az évtizedek 
alatt folyamatosan terjesz-
kedett, idővel a szemcseszó-
ró gépek és tartozékaik szé-
les körű gyártásában a világ 

egyik legjobb, piacvezető cé-
gévé fejlődött, jelenleg 55 or-
szágban rendelkezik kereske-
delmi képviselettel. A soproni 
gyárat 1995-ben alapították, a 
tényleges termelés 1997 ta-
vaszán indult meg. Jelenleg 
harminc (többségében fizi-
kai) dolgozóval végzik a mun-
kát. Nagyon fontos a megfelelő 
szaktudás a gyártásnál, hi-
szen az egyedi termékek mi-
att kiemelt szerepe van a kézi 
munkának, a cég az ambició-
zus dolgozók továbbképzését 
is segíti. 

A LEHETŐ LEGHATÉKO-
NYABB MŰKÖDÉS 
– A vágás műveletét lézervá-
góval fejlesztettük, CNC-ve-
zérelt élhajlító gépet is vá-
sároltunk, és a napokban 
érkezik meg a lézerhegesztő 
gépünk is – folytatta az ügy-
vezető. – A technológiát is fo-
lyamatosan fejlesztjük, arra 
törekszünk, hogy a meglévő 
csarnokkapacitásunkat mi-
nél hatékonyabban tudjuk ki-
használni. Az ISO 9001 mel-
lett „LEAN” vállalatirányítási 
módszer jellemzi a céget, azaz 

próbálunk minél több értéket 
nyújtani vevőinknek a lehető 
leghatékonyabb működéssel, 
ennek jegyében rendszeresen 
ötletelünk munkatársaink-
kal. Mivel megrendeléseink 
száma folyamatosan emelke-
dik, így stratégiánk egyik lé-
nyeges eleme, hogy a szállítá-
si időket tudjuk csökkenteni. 

NAGYRA BECSÜLT  
MUNKAERŐ
A cégnél nagy figyelmet for-
dítanak a megfelelő munka-
körülményekre, a hazánkban 

hasonló munkakörökben jel-
lemző bérezésnél magasab-
bak a fizetések, egyműszakos 
munkarendben dolgoznak, 
illetve az egyedi igények-
re is ügyelnek. Fontosnak 
tartják a jó munkaerő meg-
becsülését. A Clemco kft. 
büszke arra, hogy Sopron-
ban tevékenykedik, a váro-
si társadalmi szerepvállalása 
is ezt bizonyítja: támogatja a 
női kosárlabdacsapatot, a kór-
ház alapítványát, legutóbb az 
urológiai, előtte a gyermek-
osztályt segítette.

SZILÁGYI ANDREA

Október 15-én hivatalosan kezdetét veszi az idei 
fűtési szezon. Akár radiátorral, kazánnal vagy 
kandallóval biztosítjuk az otthon melegét, érde-
mes még az idény előtt ellenőriztetnünk vagy ja-
víttatnunk a berendezéseket, kéményeket.

A szakemberek azt javasol-
ják, hogy ősz elején iktassunk 
be egy próbafűtést, hiszen 
ha fény derül bármilyen ko-
molyabb problémára, akkor 
még mindig olcsóbban és ké-
nyelmesebben tudunk megol-
dást találni. A berendezések 
meghibásodását sok tényező 
okozhatja, de ezek többsége 
elkerülhető, ha a karbantar-
tást rendszeresen elvégeztet-
jük egy szakemberrel. 

Érdemes segítséget kér-
nünk, ha azt tapasztaljuk, 
hogy a szerkezet nem fűt úgy, 
mint az előző évben, furcsa 
zajokat ad ki, nehezen gyújt 
be a kazán, nem – vagy csak 
foltokban – melegszik a radi-
átor és a padló- vagy falfűtés, 
illetve ha a berendezés illesz-
téseinél csöpög a víz. 

Az Országos Katasztró-
favédelem közleménye sze-
rint a kéményeket gázfű-
tés esetén kétévente, szilárd 

tüzelőanyaggal fűtés esetén 
évente ajánlott ellenőriztetni. 
A kéménytüzek leggyakoribb 
oka, hogy nem tisztítják azo-
kat megfelelően, és a kémény 
belső falán lerakódott ko-
rom és kátrány meggyullad. 
A fűtési szezonban megnő a 
szén-monoxid-mérgezéses 
esetek száma is. Kiemel-
ték: tévhit, hogy csak a régi 
gázkazánok okozhatják ezt 
a problémát, mert minden 
nyílt égésterű fűtőberendezés 
és vízmelegítő mérgező gáz-
forrás lehet, ha nem biztosí-
tott a megfelelő levegőellátás. 

A hatóság kéményseprés-
sel kapcsolatos weboldalán 
(kemenysepres.kataszt-
rofavedelem.hu) irányító-
szám alapján kereshető, hogy 
a katasztrófavédelemnél vagy 
valamelyik kéményseprő-
cégnél egyeztethető időpont 
ingyenes ellenőrzésre. Az 
olyan ingatlanban élőknek, 

ahová nincs vállal-
kozás bejelentve, 
a kéményseprés 
ingyenes. A ké-
ményseprő akkor 
jön, amikorra a ké-
ménytulajdonos 
i d ő p o n t o t 
foglal.

A kéményeket  gázfűtés esetén legalább kétévente ajánlott ellenőriztetni

Kezdődik a fűtési szezon

Clemco Termelési és Kereskedelmi Kft.:  1997 tavaszán kezdődött a termelés Sopronban

Ahol minden milliméter számít…

– Jelenleg harminc (többségében fizikai) dolgozóval végzik a munkát a Clemco Termelési és Kereskedelmi Kft.-ben – tudtuk meg Kocsis Zsolt ügyvezető igazgatótól.

SPÓROLÁS:  A fűtési hőmérséklet 1 Celsius-fokkal csökkentése 
6 százalékos energiamegtakarítást is jelenthet, így ha lehetősé-
günk van rá, használjunk szabályozó szelepeket! Mindig röviden és 
intenzíven szellőztessünk! Éjszakára – vagy ha hosszabb időre me-
gyünk el otthonról – a hőmérsékletet vegyük alacsonyabbra! A rit-
kábban használt helyiségekben (például előszoba), alacsonyabb 
hőmérséklet is elég. Az eltérő hőmérsékletű helyiségek közötti aj-
tókat mindig tartsuk csukva! Ügyeljünk arra, hogy a meleg útját ne 
akadályozzák bútorok, függönyök vagy rajtuk hagyott ruhák!

MEGKÉRDEZTÜK  olvasóinkat

MAKSAI SÁNDOR:  Lakás-
ban élek, radiátor gondosko-
dik a fűtésről. Minden évben 
felhívom a szerelőt, beállítta-
tom a gázkazánt. Ezt mindig a 
szezon kezdete előtt meg-
teszem, mert utána már na-
gyon sokat kellene várnom a 
szakemberre.

BERKI TIVADAR:  A csalá-
dommal panellakásban élünk, 
így nekünk nem kell tűzifát 
vennünk, hogy télen bizto-
sítva legyen a fűtésünk. A ra-
diátorokat majdnem minden 
évben ellenőriztetjük szakem-
berekkel.

SZÜCS-SZABÓ LÁSZLÓNÉ:  
Cserépkályhával fűtünk ott-
hon, már megrendeltem hoz-
zá a fát és a brikettet. Minden 
évben kitakaríttatom a be-
rendezést, idén újra is agya-
gozták. Igyekeztem mindenre 
időben felkészülni.

LUGOSINÉ TÁLOS ZSÓFIA:  
Panellakásban élek, radiá-
torokkal fűtünk, a távhő biz-
tosítja a szolgáltatást. Pár 
évente ellenőriztetjük a fű-
tőtesteket, eddig soha sem-
mi problémánk nem volt ve-
lük. Sokkal kényelmesebb így, 
mint fával tüzelni.

Hogyan készül a télre?

SOPRONITEMAHIVATALOSKERESSEN MINKET AZ INTERNETEN IS:
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HUSZÁR JUDIT

Harmadik éve rezidens a Soproni 
Gyógyközpont gyermekosztályán 
dr. Vancsura Vivien. Gyógyítja a be-
teg kicsiket és nagyobbakat. Ez ed-

dig még nem olyan különleges. Az viszont már 
igen, hogy a közelmúltban tért haza Ghánából, 
egy háromhetes misszióból. 

Nem egy belvárosi kávézó 
teraszán, hanem a kórház 
csecsemő- és gyermekgyó-
gyászati osztályán találkoz-
tunk dr. Vancsura Viviennel. 
A doktornő Somogy megyéből 
származik, Kaposváron érett-
ségizett, majd Pécsett járt or-
vosi egyetemre. Már nyári 
gyakorlatokat is töltött Sop-
ronban, 2021-ben pedig itt lett 
rezidens. 

– Mindig is szerettem 
volna részt venni egy misz-
szióban – kezdte. – Vágytam 
a kalandokra, szerettem volna 
eljutni Afrikába. Folyamato-
san figyeltem a lehetőségeket, 
a különböző alapítványokat. 
A ghánai út nagyon hirtelen 
jött, március közepén beszél-
tem először dr. Fodor Rékával 
(az Afréka alapítvány vezető-
jével – a szerk.), május köze-
pén pedig már indultunk is. 
Két hónapom volt felkészülni: 
elintéztem a vízumot, a védő-
oltásokat, sok videót néztem 
az afrikai országról, de még 

egy TEK-es elméleti képzé-
sen is részt vettem. 

Dr. Vancsura Vivien két 
gyermekorvos rezidenssel, 
valamint dr. Fodor Rékával 
utazott Ghánába. Egy Tama-
le nevű város kórházában dol-
goztak mind a négyen. Há-
rom hét alatt több mint 
2000 beteget láttak el, sok 
maláriással, cukorbeteg-
gel, magas vérnyomással 
küzdővel találkoztak. 

– Ebben a kórházban 
mindössze egy orvos dolgozik 
– folytatta dr. Vancsura Vivi-
en. – A nővérek nagyon segítő-
készek voltak, tolmácsoltak, 
levették például a vért. Ami 
nagyon meglepett: rettentő 
türelmesek ott az emberek. 
Volt olyan, aki több mint 12 
órát várt a vizsgálatra a tűző 
napon, mégis kedves maradt. 
Technikailag rettentően le-
maradtak, gyógyszertárak 
ugyan működnek, de sok a ha-
mis pirula. A legjobban ta-
lán az viselt meg lelkileg, 

hogy sok sovány, vitamin-
hiányos gyermeket láttam 
el. Szinte mindenkinek volt 
valamilyen bőrbetegsége. Egy 
kezemen meg tudom számol-
ni, hogy hányan sírtak. Ők 
nincsenek hozzászokva az 
orvoshoz, nem féltek tőlünk 
vagy a tűtől. 

A magyar missziós or-
vosok a kórháztól mindösz-
sze pár kilométerre, egy tu-
ristaszálláson éltek – itt volt 
áram és víz, ami a helyi viszo-
nyok között luxusnak számít. 
A ghánai kórházi dolgozókkal 
nagyon közvetlen viszonyt 
alakítottak ki, volt, aki meg-
hívta őket egy családi össze-
jövetelre is. 

– Hazatérve először 
nagy elégedettséget érez-
tem az itteni körülmé-
nyek, műszerek, lehető-
ségek miatt – tette hozzá 
dr. Vancsura Vivien. – Hogy 
mit tanultam? Magabizto-
sabb lettem, bátorságot adott, 
könnyebben dolgozom önál-
lóan. Ez volt az első, de remé-
lem, nem az utolsó utam! Ha 
választhatnék, hogy egy lu-
xusnyaralás vagy a misszió, 
akkor egyértelmű lenne, hogy 
az utóbbi… 

Dr. Vancsura Vivien:  Ez volt az első, de remélem, nem az utolsó afrikai utam 

Bátorságot is adott a misszió

A GHÁNAI MISSZIÓT  az Afréka Nemzetközi Humanitárius Ala-
pítvány szervezte. Dr. Fodor Réka és egykori férje, Greguss Sándor 
író, filmkészítő hozta létre a szervezetet, ez volt a 13. hasonló út-
juk (korábban többször jártak magyar orvosok Nigériában, valamint  

Kongóban és Ugandában is). Az alapítvány folyamatosan gyűjti az 
adományokat, amelyekből gyógyszereket vásárolnak és juttatnak 
el Afrikába. A missziós orvosok a saját költségükön vesznek részt 
az akciókban.

– A ghánai gyerekek nincsenek hozzászokva az orvoshoz, nem féltek tőlünk vagy a tűtől, nagyon 
ritkán sírtak – mesélte lapunknak dr. Vancsura Vivien, aki három hetet töltött misszióban. 

Tudja, hol van a Thur-
ner Mihály utca? Va-
jon kiről nevezték el a 
Károly-magaslati utat? 
És ki volt István bíró? 
Sorozatunkban neve-
zetes soproni utcákon 
kalandozunk.

A Pázmány Péter utca zsák-
utca, a Deák térről nyílik. Az 
első, art deco stílusú, 1-es szá-
mú társasházat 1936-ban ad-
ták át a sarkán, a mellette levő 
3-as számú társasházat pedig 
1940 őszén. Ekkor még névte-
len utcaként szerepelt a ter-
veken, aztán 1940 végén kapta 
meg a híres bíboros és hitvitá-
zó nevét. Érdekes módon még 
a Rákosi-korszakban sem ke-
resztelték át. 

A Pázmány Péter utca 
egyik különlegessége a páros 
oldalon álló kis kerti lak, ami 
a 19. századi kataszteri térkép 
szerint eredetileg az 1. szám 
alatt állt. A társasház építése-
kor lebontották, és a túlolda-
lon elfordítva újra felépítették. 

A 19. század végén a leggaz-
dagabb soproni családok fény-
űző villák építésébe fogtak. 
A nagypolgári villák közül az 
elsőt Russ János bornagyke-
reskedő építtette. A hosszú 
telek, amelyre a villa épült, a 
külső, Lackner Kristóf által 
emelt várfalon keresztül egé-
szen a Rák-patakig terjedt. 

Napjainkban ez a Rákóczi 
Ferenc utca – Erzsébet ut-
ca – Deák tér – Pázmány Pé-
ter utca által határolt terület. 
Először a telek Rákóczi utcai 
szakasza épült be Handler Jó-
zsef tervei alapján 1855-ben. 
A Russ-villát egykor hatalmas 
kert vette körül, mára annyi-
ra körbeépítették, beszorí-
tották, hogy csak szeletelve, 

részleteiben láthatjuk. 1893-
ban bővíteni kellett az épüle-
tet, neoreneszánsz jelleget ka-
pott a villa. A soproniak több 
generációja számára a palo-
ta a zenét szimbolizálta, hi-
szen a második világháború 
után évtizedekig a zeneiskola 
működött a falai között. A ze-
ne mindig fontos volt az épü-
letben. A Russ-család szinte 

minden tagja játszott valami-
lyen hangszeren, több zon-
gora, sőt egy orgona is volt a 
villában. 2003-ban elhallga-
tott a muzsika, a zeneiskola 
elköltözött. Az épület 20 éve 
üresen áll…

A Pázmány Péter utca tör-
ténetét Török Balázs, a Sopro-
ni Múzeum munkatársa me-
sélte el.

Sopronban járunk:  A Rákosi-korszakban sem változtatták meg az utca nevét

A híres bíboros utcája

PÁZMÁNY PÉTER  1570-ben született Nagyváradon protestáns családban. Kolozsvári diák korában ka-
tolizált, majd 18 évesen belépett a jezsuita rendbe. Kolozsvárott, Krakkóban, Bécsben, végül Rómában 
tanult, 30 évesen tért vissza Magyarországra hittérítőnek. 1616-ban turóci préposttá, majd esztergomi 
érsekké nevezték ki, később bíboros lett. 1619-ben Nagyszombatban nevelőintézetet és papneveldét, 
1623-ban Bécsben magasabb papnevelő intézetet, végül 1635-ben Nagyszombatban egyetemet ala-
pított. Gondolatai hatással voltak Zrínyi Miklós nézeteinek alakulására. A magyarországi ellenrefor-
máció vezéralakja volt. A protestánsok ellen írt vitairatai, prédikációi, imádságai kimagasló szerepet 
játszottak a magyar irodalmi nyelv megteremtésében. 1637-ben hunyt el Pozsonyban. 

A Pázmány Péter utca 1940 végén kapta meg a híres bíboros és hitvitázó nevét.  FOTÓ: FILEP ISTVÁN

Mammográfiás szűrőnapok
Október az emlőrák elleni küzdelem hónapja. Ilyenkor világ-
szerte nagyobb figyelem összpontosul a betegségre, ami a ma-
gyar nők leggyakoribb rosszindulatú daganata. A szakemberek 
az emlőszűrés fontosságát hangsúlyozzák, hiszen az időben fel-
fedezett daganat 70–80 százalékban gyógyítható. 

A mellrák elleni küzdelem jegyében mammográfiás szűrő-
napokat szervez idén is a Soproni Gyógyközpont. Októberben 
minden pénteken 8 és 12 óra között behívólevél és időpont-
egyeztetés nélkül várják szűrésre azokat a 45–65 év közötti höl-
gyeket, akiknek két éven belül nem volt mammográfiás ellen-
őrzésük. A vizsgálatot a Soproni Gyógyközpont V. épületében, 
a mammográfiás laborban végzik. 

Továbbá hívják és várják a 40–45 év közötti korosztály és 
a 65 év feletti korcsoport hölgy tagjait is emlővizsgálatra szin-
tén ezeken napokon, időpont-egyeztetés nélkül. Tőlük – mivel 
kiesnek a hivatalosan meghatározott, szűrésre behívott kor-
csoportból – azt kérik, hogy az emlővizsgálatra háziorvosi be-
utalóval érkezzenek.

Nyugdíjas tűzoltók találkoztak
Megtartotta hagyományos nyugdíjas-találkozóját a Soproni Ka-
tasztrófavédelmi Kirendeltség és a Hivatásos Tűzoltó-parancs-
nokság – az egykori tűzoltókat dr. Farkas Ciprián polgármes-
ter is köszöntötte a Rendészeti Integrált Központ tantermében.

A múlt keddi rendezvényen részt vett Szilágyi János tűz-
oltó ezredes, a Győr–Moson–Sopron Vármegyei Katasztrófa-
védelmi Igazgatóság megbízott igazgatóhelyettese. Az elmúlt 
évről  Molnár Sándor tűzoltó ezredes, a Soproni Katasztrófavé-
delmi Kirendeltség vezetője számolt be a közel harminc nyug-
díjas tűzoltónak.

Temetői sírokat gondoznak
Ismét megtisztítja és rendbe teszi a régi, elhagyott, hozzátar-
tozók hiányában gondozatlan sírokat az Egészséges, Embe-
ribb Környezetért, a Virágos Sopronért Egyesület. Október 10-
én 14 órakor az új Szent Mihály-temetőben, október 11-én 14 
órakor a régi Szent Mihály-temetőben, október 12-én 14 órá-
tól pedig a Balfi úti evangélikus temetőben várják az önkén-
teseket. A szervezők kérik, hogy kapát, metszőollót minden-
ki vigyen magával.

RÖVIDEN

Terjesztési reklamáció: 0699/517–501
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Megerősítette testvérvárosi kapcsolatát Sopron 
és Bad Wimpfen – az erről szóló nyilatkozatot 
szombaton írta alá dr. Farkas Ciprián és Andreas 
Zaffran a soproni városházán. 

Mint ismert, a kapcsolat ak-
kor kezdődött, amikor a Sop-
ronból 1946-ba n elűzött 
németek nag y része Bad 
Wimpfenben és környékén ta-
lált új hazát. A városban szí-
vesen látták az új polgárokat, 
akik kulturális egyesületet 
és múzeumot is alapítottak. 
– Összekötnek minket a közös 
kulturális gyökerek – mond-
ta a testvérvárosi találkozón 
dr. Farkas Ciprián. – A máso-
dik világháború rengeteg ál-
dozatot követelt hazánkban 

és Németországban is. Sopron 
történetének egyik legválsá-
gosabb éve volt 1946. 

Sopron polgármestere 
megköszönte mindazoknak 
a munkáját, akik a testvérvá-
rosi kapcsolat kialakításán, 
fenntartásán dolgoztak. 

Andreas Zaffran 2022 óta 
Bad Wimpfen polgármestere. 
Ő is méltatta a két város kap-
csolatát, amelyet olyan közös 
örökségnek nevezett, amit kö-
telességünk megóvni. Fontos-
nak látja a jövő alakításában a 

fiatalok szerepét, akiket a kö-
zös sport- vagy zenei esemé-
nyek is összekovácsolhatnak. 

A két polgármester a 
rendezvény végén aláír-
ta a testvérvárosi szerződés 
megerősítéséről szóló doku-
mentumot, valamint mind-
ketten átadták településük 
jelképes ajándékát.

A rendezvényen részt 
vett dr. Fodor Tamás koráb-
bi polgármester, dr. Csiszár 

Szabolcs alpolgármester, a 
Soproni Német Nemzetiségi 
Önkormányzat képviselői, a 
Bad Wimpfen-i delegáció tag-
jai, valamint soproni önkor-
mányzati képviselők. 

A műsorban közreműkö-
dött a Liszt Ferenc Pedagógus 
Énekkar, amely a testvérvá-
rosi együttműködés megszü-
letésétől élő kapcsolattal ren-
delkezik a Bad Wimpfen-i 
Concordia énekegylettel.

A kapcsolat alakításában  fontos szerepük van a fiataloknak

Közös örökségünk

A Bad Wimpfen-i delegáció tagjai, valamint a soproni vendégek a testvérvárosi emléknapon.  FOTÓ: SOPRONMÉDIA – HIDEGH ANDRÁS

Játékunkban egy neves épületről vagy köztéri alkotásról mutatunk 
be részletet, olvasóinknak pedig az a feladatuk, hogy a részletből 
felismerjék az egészet, és megírják nekünk, melyik alkotást rejtet-
tük el. Azok között, akik a helyes megfejtést október 11-ig bekül-
dik a Soproni Téma, 9400 Sopron, Liszt Ferenc utca 1. vagy a szer-
kesztoseg@sopronitema.hu e-mail-címre, ajándékot sorsolunk ki. 
Szeptember 13-i rejtvényünk megfejtése: az egykori neo-
lóg zsinagóga emléktáblája a Templom utcában, nyerte-
sünk: Karsay Péter, Sopron, Machatsek Gyula utca.

Az egykori neológ zsinagóga emléktáblája
A zsidó hitközség már a kiegyezést köve-
tően elhatározta, hogy templomot épít. 
A megvalósulást egy tragikus esemény 
gyorsította föl, ugyanis Rosenfeld Jakab 
1871-ben Bajorországban vasúti szeren-
csétlenség következtében életét vesztette. 
Végrendeletében 20.000 forintot hagyott 
a soproni hitközségnek templomépítésre, 
valamint szegény tanulók ösztöndíjának 
finanszírozására. 

Újabb adományok is szükségeltettek 
a megvalósuláshoz, mely végül is 25.000 
forintos költségből, Schármár János ter-
vei alapján készült el. 

Dr. Jellinek Adolf bécsi rabbi és  Moor 
Rafael győri főkántor jelenlétében 1876. 
szeptember 8-án avatták fel a zsinagógát 
ünnepélyesen. 

Az első időszakban egy Éliás nevű ta-
nító végzett rabbi feladatokat, majd 1894-
ben a neológ izraelita hitközség megvá-
lasztotta első, s egyben utolsó rabbijának 
a beledi születésű dr. Pollák Miksát (1868–
1944), akiről feljegyezték: „a ritka kiváló 

szónokok közé tartozott, ízes magyar be-
széde, mérsékelt taglejtései, szép szó-
képei nagy hatást tudtak kiváltani”. 
1944. július 5-én híveivel együtt Ausch-
witzba deportálták, ahol gázkamrában 
megölték. 

Maga a zsinagóga, ha nem is sokkal, de 
túlélte neves főrabbiját. A második világ-
háború bombázásai során erősen megsé-

rült, majd az ötvenes évek elején Sopron 
Város Tanácsának rendelkezése szerint 
a hitközségnek az épületet el kellett bon-
tania, melynek helyén 1960-ban Winkler 
Oszkár építész tervei alapján 16 lakásos 
lakóépületet építettek. A ház falán lévő 
bronz dombormű Kutas László Kossuth-
díjas szobrászművész alkotása, melyet 
2007-ben avattak föl. 

Fotó és szöveg: Pluzsik Tamás

HOL JÁRUNK?  – rejtvény

A városi programokról további információk: 

soproniprogramok.hu

EZ LESZ…  – programajánló
Országos könyvtári napok 
Október 3–8., Széchenyi István Városi Könyvtár
Megbocsátás hete, október 6-án 17 órától Becska Zsóka és 
Csizovszki Zsóka előadása, október 8-án 10.15-től Julcsi 
meséi, 11-től 13 óráig ügyes kezek foglalkozás. 

A humor és a néprajz
Október 4., csütörtök 15 óra, Pedagógusok Soproni 
Művelődési Háza
Dr. Lanczendorfer Zsuzsanna néprajzkutató előadása

Ferenc-napi irodalmi est
Október 4. 18 óra, Várkerület Galéria

No para! – Dumaszínház
Október 4. 19 óra, Liszt-központ 
Musimbe Dávid Dennis estje, műsorvezető: Lovász László

Rómeó és Júlia
Október 5., csütörtök 19 óra, Soproni Petőfi Színház 
További időpontok: október 6., 7. 19 óra, október 8. 
15 és 19 óra, október 9. 17 óra, október 13. és 14. 19 óra

LélektöredÉKek
Október 6., péntek 17 óra, Kárpáti malom 
Huber Vilmos kiállításának megnyitója

Okuláré Projekt – felolvasóest 
Október 6. 18 óra, Cédrus könyvkereskedés 

Misztikus Sopron – ingyenes séta
Október 7., szombat 11 óra, Tourinform iroda 

Könyvbemutató: Baki Anett versei
Október 7. 16 óra, Handler Nándor-technikum

Szüreti muri Bánfalván
Október 7. 18 óra, német nemzetiségi általános iskola

Soproni Metal Invázió 2023
Október 7. 19 óra, Hangár Music Garden

„Holtak nyomában…” 
Október 8., vasárnap 15 óra, Szent Jakab-kápolna
Temetői séta a régi katolikus temetőben, a délutánt Cséry 
Katalin idegenvezető vezeti és Csiszár Ágnes kulturális 
menedzser tervezte.

Egy igaz magyar vadász és egy igaz 
magyar ember
Október 10., kedd 17.30, Soproni TIT
Prof. dr. Faragó Sándor előadása gróf Széchenyi Zsigmondról.

Stand up Special – Rosszfiúk Impró
Október 10. 19 óra, Hotel Sopron
Orosz György és Németh Kristóf közös humorestje 

Pom Pom, avagy Gombóc Artúr  
a világ körül
Első előadás: október 10., kedd 10 óra, Petőfi Színház

Az igazság munkatársa 
Október 11., szerda 15 óra, Pedagógusok Soproni 
Művelődési Háza
Dr. Maráz Kristóf jogász előadása XVI. Benedek pápáról

BAD WIMPFEN  körülbelül 7000 fős kisváros, Németország dél-
nyugati részén fekszik. Ma ismert gyógyfürdő, gyógy- és rehabi-
litációs centrum működik a településen. 1951-ben Bad Wimpfen 
vezetése gondnokságot vállalt a Sopronból kitelepített németek 
felett, majd 1991-ben testvérvárosi szerződést kötöttek a telepü-
lések vezetői. A 30. jubileum ünnepét 2021-ben a koronavírus-jár-
vány miatt elhalasztották, ezután Bad Wimpfenben választások 
következtek, az új polgármester most járt először Sopronban. 

KARIKÓ KATALIN magyar biokémikus és Drew Weissman 
amerikai mikrobiológus kapja az idei orvosi-élettani Nobel-dí-
jat az mRNS-alapú vakcinák kifejlesztését megalapozó felfede-
zéseikért – jelentették be a stockholmi Karolinska Intézetben. 
A díjat hagyományosan december 10-én, az elismerést alapító 
Alfred Nobel halálának évfordulóján adják át. 
FOTÓ: MTI – HEGEDÜS RÓBERT

KARIKÓ KATALIN NOBEL-DÍJAS
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– A takarékossági intézkedéseknek és a felelős gazdálkodásnak 
köszönhetően a legkritikusabb hónapokban is sikerrel vettük az 
akadályokat – nyilatkozta lapunknak dr. Farkas Ciprián.

Közgyűlés: őszi nyitány heves vitákkal
Időnként heves viták, tényekkel érvelő önkormányza-
ti többség. A múlt csütörtöki közgyűléssel megkezdő-
dött az őszi (politikai) szezon Sopronban is. 

A rendes közgyűlést rendkívüli követte. Meglepetés nem született, 
az összes napirendi pontot megszavazták a képviselők. A rendes 
közgyűlés 11 előterjesztést tárgyalt. A legnagyobb vitát az a jog-
harmonizációs rendeletmódosítás váltotta ki, amelynek a lényege, 
hogy a hulladékgazdálkodás állami kézbe került, az önkormányzat 
feladata a helyi köztisztasági feladatok ellátása. Ennek kapcsán Si-
mon Zoltán (DK) bírálta a hulladékgyűjtő szigetek állapotát. A Fi-
desz–KDNP frakció több tagja, Magas Ádám, Mágel Ágost és Tóth 
Éva például arra hívta fel a figyelmet, hogy a szigeteket hetente hat-
szor ürítik, és összetakarítják a környéküket is. Dr. Simon István al-
polgármester konkrét javaslatokat várt az ellenzéki képviselőtől.

Módosították a költségvetést 
A rendkívüli közgyűlés első naprendi pontja a költségvetési ren-
delet módosításáról szólt, mert a város plusz bevételekhez jutott. 
A kérdéskör kapcsán az ellenzéki képviselőket elsősorban az érde-
kelte, hogy mennyit takarított meg a város a múlt év őszén beve-
zetett takarékossági intézkedésekkel. Mint elhangzott: a buszköz-
lekedésen 320 millió forintot, az áramtakarékossággal 100 milliót, 
a GYIK bezárásával pedig 70 milliót. Véleményük szerint felesleges 
volt ilyen intézkedéseket hozni, hiszen a költségvetés jó állapotban 
van. Dr. Simon István alpolgármester hozzászólásában kiemelte, az 

észszerű takarékossággal még biztosítani tudták az elégséges szol-
gáltatást, és így tudtak forrást biztosítani az önkormányzat kötele-
ző feladatainak ellátására. Dr. Farkas Ciprián polgármester elmond-
ta: 2022 őszén felelős döntést hoztak. Mint kiemelte, két megoldás 
közül választhattak: vagy megemelik a cégek ingatlanadóját és a la-
kosság kommunális adóját, vagy takarékossági intézkedéseket ve-
zetnek be. Az utóbbit választották, mert nem akarták a cégeket és 
a lakosságot megsarcolni. 

Felhatalmazás a polgármesternek
A polgármester a városvezetés és a lakosság közös sikereként ér-
tékelte az elmúlt időszakot, amiért köszönetet mondott a soproni 
embereknek. Időrendben ugyan nem, de végül is ehhez a ponthoz 
is kapcsolódott az a napirendi pont, amely az energiaválság miatt 
bevezetett takarékossági intézkedéseket módosította. A közgyűlés 
felhatalmazta a polgármestert, hogy intézkedjen a közvilágítás és a 
buszközlekedés visszaállításáról, valamint a GYIK újbóli használat-
ba vételéről, a Pro Kultúra keretein belül. Ezt a pontot az ellenzéki 
képviselők is támogatták, de ellentmondásos volt, hogy a költség-
vetés módosítását Jakál Adrienn (Párbeszéd) és Simon Zoltán (DK) 
nem támogatta, míg az újraindítást igen.

Az önkormányzat létrehozta a Városmarketing Kft.-t Kuslics Ba-
lázs vezetésével, míg a Pro Kultúra ügyvezetője határozatlan idő-
re Kóczán Péter lett. Az új cég része lesz a Sopronmédia, a Soproni 
Téma, a Pro Kultúra rendezvénycsoportja, később pedig a turizmus 
teendőit is ellátja.

JEGYZET

Nincs kétség
HORVÁTH FERENC   
főszerkesztő

Bár még messze vannak az önkormányzati és 
az uniós parlamenti választások, a pártok már 
mozgolódnak népszerűségüktől függően, vagy-
is hogy hány százalékos támogatottságot mér-
nek számukra a közvélemény-kutatások. Ért-
hetően a kis pártok a legizgatottabbak, hiszen 
a következő hónapokban dől el, hogy fennma-
radnak vagy végképp elsüllyednek. Számuk-
ra létkérdés lenne valamilyen összefogás első-
sorban az önkormányzati választásokon, de 
a 2022-es parlamenti választások nagy buká-

sa után mindenki bi-
zonytalan. Ráadásul 
ott lebeg a fejük felett 
a Demokratikus Koa-
líció, amely sikeresen 
– mint keselyű a dög-
húst – a tépdesi őket, 
hogy vagy behódol-
janak, vagy észre-

vehetetlenné zsugorodjanak, bár mostanában 
visszafogja magát. Kérdés persze, hogy ez szá-
mukra mire lesz elég, mert a DK vezetője és az 
úgynevezett árnyékkormányuk elnöke törté-
nelmileg terhelt figurák, ráadásul meglehető-
sen nevetségesen próbálják népszerűsíteni ma-
gukat és árnyékkormányukat.

Az ország legnépszerűbb pártszövetsége a 
Fidesz–KDNP nyugodtan építkezik annak el-
lenére, hogy a kormány – az ismert okok mi-
att – talán még nehezebb helyzetben van, mint 
2010-ben. Ennek ellenére támogatottságuk alig 
csökkent, messze vezetik a közvélemény-kuta-
tásokat, s ne legyen kétségünk, ezt az előnyt 
megőrzik 2024 tavaszára, nyár elejére is. Nem 
azért, mert varázslók, hanem azért, mert az or-
szágot sikeresen modernizálták, jobbá és élhe-
tőbbé tették településeinket, s ezt az emberek ér-
tékelik, az átmeneti gondok ellenére is.

Aztán, ahogyan ez a különböző választások 
előtt lenni szokott, új pártok is alakulgatnak. 
A korábban újfasisztaként emlegetett Vona Gá-
bor Második Reformkör néven jegyeztette be új 
pártját, míg az előző parlamenti választások el-
lenzéki miniszterelnök-jelöltje, Márki-Zay Péter 
a mozgalmát váltotta át a párttá, ettől remél-
ve, hogy ismét labdába rúghat az országos po-
litikában. Úgy látszik, már nem sajog az a na-
gyon nagy pofon, amit a választóktól kapott. 
Ráadásul a választások után a többi párt gya-
korlatilag kiközösítette. Annyit azért érdemes 
megjegyezni, hogy mindketten kijelentették, az 
önkormányzati választásokon még nem (érthe-
tetlen módon), csak az unióson indítanak jelöl-
teket – megméretve a 2026-os parlamenti vá-
lasztásokra.

Tény, érdekes, néhol izgalmas hónapok elé 
nézünk. Meglepetések persze itt is, ott is szület-
hetnek, de ezek nem zavarják meg a harmóni-
át, még akkor sem, ha az ellenzék és a mögötte 
állók először hangzavarrá, majd győzelemmé 
szeretnék torzítani a békés dallamokat. 

HORVÁTH FERENC

– A háború és az energiaválság ugyan még nem 
ért véget, de visszakapcsoljuk a közvilágítást, 
sűrítjük a buszjáratokat, és marad a GYIK – nyi-
latkozta a Soproni Témának dr. Farkas Ciprián 
polgármester.

– Polgármester úr, nehéz 
hónapokon vagyunk túl, mi 
tette lehetővé az újraindítá-
si programot? 

– A múlt év őszén mind-
annyiunk számára nehéz, 
de felelős döntést hoztunk a 
közvilágítás mérséklésével, a 
buszjáratok ritkításával vagy 
éppen a könyvtár, a múzeum 
és a Gyermek és Ifjúsági Köz-
pont (GYIK) nyitvatartásának 
szüneteltetésével. Erre a lé-
pésre azért kényszerültünk, 
mert az orosz–ukrán háború 
és a brüsszeli szankciók miatt 
az energiaárak közel a tízsze-
resére emelkedtek. Amennyi-
ben akkor nem lépünk, akkor 
veszélybe került volna a város 
működése. Egyes baloldali ve-
zetésű városokkal szemben 
mi nem az adóemeléseket és 
a megszorítá-
sokat, hanem 
a takarékossá-
got választot-
tuk. A soproni-
ak megértették 
és elfogadták 
ezeket az intéz-
kedéseket, hi-
szen tisztában 
voltak azzal, 
hogy a válság 
oka nemcsak 
v á r o s u n k o n , 
de Magyarországon is túlmu-
tat. A bajt nem mi okoztuk, 
de mégis nekünk kellett azt 
megoldanunk. 

– Most mi változott?
– A takarékossági intéz-

kedéseknek és a felelős gaz-
dálkodásnak köszönhetően 
a legkritikusabb hónapok-
ban is sikerrel vettük az aka-
dályokat, nem borult fel a vá-
ros költségvetése. Helyreállt a 
költségvetés egyensúlya, ami 
lehetővé tette az újraindítási 

programot, amelynek része-
ként visszakapcsoljuk a köz-
világítást, ismét sűrűbben 
járnak majd a buszok. A GYIK 
pedig újra kulturális és kö-
zösségi programoknak adhat 
otthont, a város tulajdonában. 
Köszönet illeti a soproni csa-
ládokat, mert ez a közös mun-
kánk, a közös erőfeszítésünk 
eredménye!

– Tehát lekerült a napi-
rendről az intézmény érté-
kesítése?

– A nehéz gazdasági kör-
nyezet miatt felmerült, hogy 
nem az önkormányzati va-
gyon részeként hasznosítjuk 
az épületet a jövőben, de a ta-
karékossági intézkedések-
nek köszönhetően sikerült 
megtartanunk a város kö-
zösségei számára. A könyv-

tár és a múzeu-
mok megszokott 
működési rend-
jét már a fűtési 
szezon végével 
visszaállítottuk.

– Mikor lép-
nek életbe az in-
tézkedések?

– A közgyűlés 
múlt csütörtö-
kön megszavaz-
ta az újraindítá-
si programot, így 

az lépésről lépesre megvaló-
sul a közműszolgáltató és a 
Volánbusz Zrt. bevonásával.

– Akkor most már fellé-
legezhetünk?

– Egy kicsit igen, de azért 
ne feledjük, hogy az európai 
szintű válságnak még nincs 
vége! Ezért tartom felelőtlen-
ségnek, hogy a baloldali pár-
tok háború- és szankciópárti 
álláspontot képviselnek helyi 
szinten is. Ez pontosan annak 
a politikának a támogatása, 

ami a válságot eredményezte. 
Mi ezzel szemben azért dol-
gozunk, hogy a város élhesse 
a megszokott életét. A város-
vezetés a takarékossági in-
tézkedések bevezetésének 
első gondolatától azon volt, 
hogy amint lehetséges, visz-
szaállítsuk az eredeti rendet. 
Erre, felelősséggel, most nyílt 
lehetőségünk.

– A múlt heti közgyű-
lésen a képviselők arról 
is döntöttek, hogy létre-
hozzák a Városmarketing 
Kft.-t, amely a jövőben kiad-
ja a Soproni Témát, és mű-
ködteti a Sopronmédiát, 
valamint az eddig a Pro Kul-
túrán belül dolgozó, úgyne-
vezett rendezvénycsopor-
tot. Miért volt erre szükség?

– A Pro Kultúra Sopron 
legnagyobb kulturális in-
tézménye, alapvetően két 
nagy területtel foglalkozik: 

a közművelődéssel és a szín-
házzal. Szerettünk volna egy 
tisztább profilú intézményt 
létrehozni. Ezért a Soproni 
Témát és a rendezvényszer-
vezést – ez alatt olyan váro-
si nagyrendezvényekre gon-
dolok, mint például a szüreti 
napok, a Soproni Piknik vagy 
az adventi vásár – kivettük 
feladataik közül. S ha már 
így tettünk, akkor logikus 
volt egy olyan cég létrehozá-
sa, amely összefogja a helyi 
médiát, amelynek munká-
ja egyébként szorosan össze-
függ a városmarketinggel és a 
turizmussal. Ez a gyakorlat-
ban nem jár érdemi vagy tar-
talmi változással. Szeretnék 
mindenkit megnyugtatni: a 
város továbbra is biztosítja a 
feltételeket a Soproni Téma és 
a televízió magas szintű mű-
ködéséhez az eddigi megszo-
kott megjelenések szerint.

„A városvezetés a taka-
rékossági intézkedé-
sek bevezetésének el-
ső gondolatától azon 
volt, hogy amint lehet-
séges, visszaállítsuk 
az eredeti rendet. Erre, 
felelősséggel, most 
nyílt lehetőségünk.”

DR. FARKAS CIPRIÁN

Dr. Farkas Ciprián:  Köszönet a soproniak együttműködéséért

Túl a kritikus időszakon
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Szerkesztőségünk fennállása óta elkötelezett a soproni embe-
rek bemutatása mellett. Ezt a vállalásunkat a jövőben is tartjuk, 
sőt szélesíteni kívánjuk újabb és újabb olvasóink megismer-
tetésével. Ezért olyan embereket keresünk, akik szűkebb–tá-
gabb környezetükben valamiért kiérdemelték a körülöttük élők 
szeretetét, tiszteletét. Lehet ő egy nagymama, másokon segí-
tő ezermester vagy tanácsadó, egy közösség szervezője vagy 
aktív tagja. Szóval bárki, akire felnéznek olvasóink! Ha ismer-
nek ilyen embert a környezetükben, írják meg nekünk, hogy ki 
ő, hogy érhetjük el, és hogy miért olvasnának róla örömmel a 
 Soproni Témában! Leveleiket a  szerkesztoseg@sopronite-
ma.hu e-mail-címre várjuk!

HÉTKÖZNAPI HŐSÖK

SOPRONITEMA
HIVATALOS

Keressen minket az interneten is!

„Érthetően a kis pártok a 
legizgatottabbak, hiszen 
a következő hónapokban 
dől el, hogy fennmarad-
nak vagy végképp elsüly-
lyednek.”
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Átadták az idei Winkler Oszkár-díjat – az elisme-
rést a Sopronbánfalva, Gesztenyés körút 9. szám 
alatti épületegyüttes felújításával érdemelte ki a 
tulajdonos házaspár. 

A Soproni Városszépítő Egye-
sület építészeti szakbizott-
sága ítéli oda minden évben 
a Winkler Oszkár-díjat. Jó-
zan Tibor, az egyesület elnö-
ke hangsúlyozta: az elismerés 
célja olyan épületek kitünte-
tése, melyek egyrészt építé-
szeti minőségükkel gazdagít-
ják a városképet, másrészt a 

létrehozásuk folyamata pél-
daértékű lehet a soproni pol-
gárok számára. 

Az idei Winkler-Oszkár 
díjat és az ezzel járó emlék-
táblát múlt pénteken (Sopron 
városvédő szentjének nap-
ján) adták át dr. Fábiánkovits 
Annának és Nagy Gábornak 
a Gesztenyés körút 9. szám 

alatti épületegyüttes felújítta-
tásáért. Az építész tervező Se-
bestyén Tamás volt.

A Gesztenyés körút 9. alat-
ti telken lakóház, nyári kony-
ha és pajta áll. Az épületegyüt-
tesből a lakóház műemléki 
védettséget élvez, a másik két 
épület a történeti beépítési 
struktúra fontos településké-
pi eleme. Ez Sopronbánfalva 
utolsó megmaradt népi épí-
tészeti emléke, a XIX. száza-
di gazdálkodó életmód fontos 
tanúja. 

Az ingatlan gyakorlati-
lag gazdátlanul állt az utób-
bi két évtizedben. A jelenlegi 

tulajdonos házaspár kitartó 
munkával kutatta fel a tulaj-
donostársakat, illetve leszár-
mazottaikat, és vásárolta meg 
azok ingatlanrészeit. Meg-
újult többek között az épü-
let pincéje, a belső terek, a te-
tőszerkezet, födém, a teljes 
elektromos és gépészeti rend-
szer, valamint a kert is.

– A felújítás során nagyon 
fontos értékmegőrzés történt 
– hangsúlyozta Perkovátz Ta-
más, a Soproni Városszépítő 
Egyesület alelnöke.

Az emléktábla-avatáson 
részt vett Mágel Ágost önkor-
mányzati képviselő is.

Az emléktáblát  Sopron városvédő szentjének napján helyezték el

A népi építészet emléke

A Gesztenyés körút 9. szám alatti épületegyüttes Sopronbánfalva utolsó megmaradt népi építészeti emléke.  FOTÓ: FILEP ISTVÁN

MADARÁSZ RÉKA

Szeretettel gondozott kiskertünkbe érdemes új-
fajta gyümölcsfákat és dísznövényeket telepíte-
nünk. Ezzel nemcsak a fajtaválasztékot bővítjük, 
hanem a természetet is üdébbé tehetjük.

– A dísznövények közül – a 
már népszerű muskátlin és 
a leanderen kívül – érdemes 
más fajtákat is kipróbálnunk 
– kezdte Horváth Sándor, a 
GYSEV nyugalmazott ker-
tészetvezetője. – Az ólomvi-
rág azért kevésbé elterjedt, 
mert csak május végén kezd 
el virágozni, onnantól kezd-
ve viszont egészen a fagyokig 
ontja csodálatos, kék szirma-
it. Másra nincs is szüksége, 
mint napfényre, vízre, télen 
pedig egy világos, száraz hely-
re. Szintén igénytelen a töl-
csérjázmin, ami ugyan dél-
szaki növény, de bírja a telet, 
sőt a pihenés még jót is tesz 
neki. A golgotavirággal sincs 
sok gond, ám annál szebben 
díszlik.

A hazánkban fellelhető tu-
ják egy része keletről szárma-
zik. Ezek remekül bírják az it-
teni klímát. 

Az Amerikából behozott 
nyugati tuják viszont folya-
matosan ki vannak téve a 
kórokozók és a kártevők tá-
madásainak. Helyettük érde-
mes az oszlopos tujával kísér-
leteznünk, amelynek egyelőre 

nincs kártevője. A termései 
dekoratívak, a növényt magról 
és dugványról is lehet szaporí-
tani, amire szeptember végén 
még sort is keríthetünk.

– A gyümölcsök közül sok-
szor beszéltem már a fügé-
ről, ami valódi gyógynövény 
– folytatta a kertész. – Az 
utóbbi évek enyhe teleit jól 
bírja, annyit tehetünk eset-
leg, hogy lombbal letakarjuk 
a tövét, hogy ne fagyjon át a 
gyökérzete. Ha edénybe ül-
tettük, télre érdemes azt a 
földbe süllyesztenünk. Egy-
re több helyen termesztenek 
kivit is, melynek már hímnős 
változatai is kaphatóak. Ki-
csit óvatosabban kell eljárni 
vele, mint a fügével, de egész-
séges terméseivel meghálál-
ja. A szintén déli gránátalma 
díszváltozatával már régóta 
találkozhatunk a kertészetek-
ben. A termő változat virágai 
ugyan nem olyan tetszetősek, 
viszont ízletes, tápanyagban 
gazdag terméseket hoz.

Az említett növényeken kí-
vül bátran meghonosíthatjuk 
a datolyaszilvát, a mézbogyót 
vagy a mirtuszt is.

Telepítsünk új 
növényfajtákat!

KÖVES ANDREA

A szúbogarak már év-
tizedek óta tizedelik a 
Sopron környéki luc-
fenyveseket, a Sopro-
ni Egyetem kutatói a 
TAEG Zrt. munkatársai-
val karöltve keresik a 
megfelelő védekezés 
lehetőségeit.

Hazánkban közel 110 féle szú-
bogár él, Sopronban a betűző 
és a rézmetsző szú okoz jelen-
tős károkat a lucfenyvesek-
ben. Prof. dr. Lakatos Ferenc, 
a Soproni Egyetem kutatási és 
külügyi rektorhelyettese, Pro 
Silva Hungariae díjas egyete-
mi tanár több évtizede kutat-
ja a témát.

– A kilencvenes évek ele-
jén történt az első komolyabb 
pusztítás a környékünkön 
található lucfenyvesekben, 
amelynek az lett az eredmé-
nye, hogy a korábban az erdő 
mintegy egynegyedét alkotó 
lucfenyő napjainkra erősen 
visszaszorult, ma már csak 
néhány területen találkozha-
tunk vele – fogalmazott a rek-
torhelyettes. – A szúbogarak 
elsősorban a klímaváltozás 
miatt szaporodtak el. A jelen-
ség nem egyedülálló, a kör-
nyező országokat, Ausztriát, 
Csehországot, Szlovákiát is 
érinti. A megmaradt soproni 

lucosokra fokozottan figye-
lünk a Tanulmányi Erdőgaz-
daság munkatársaival együtt, 
rendszeresen monitorozzuk a 
bogarak mennyiségét.

A f igyelmes erdőjárók 
mindezt szabad szemmel is 
jól láthatják, 12 helyszínre he-
lyeztek ki szúcsapdákat, ame-
lyekbe elsősorban a betűző 
szúk kerülnek bele, ám más 
szúfajok is csapdába esnek. 
Ennek segítségével meg lehet 
figyelni, hogy mikor kezdődik 
a rajzás, hány nemzedék fej-
lődik ki, hol vannak nagyobb 
mennyiségben, ami további 
károkozást jelezhet. 

– Az utóbbi két–három év-
tizedben számos olyan szúfaj 
került be hazánkba, amelyek 
korábban nem voltak hono-
sak nálunk – folytatta prof. 
dr. Lakatos Ferenc. – Ezeket is 
monitorozzuk rovarcsapdák-
kal, elsősorban azt vizsgáljuk, 
hogy okoznak-e károkat. Fon-
tos, hogy nem mindegyik tá-
madja meg az egészséges fá-
kat, hanem csak a kivágott 
egyedeket, így nem okoznak 
olyan pusztítást, mint pél-
dául a betűző szú. A szúfélék 
többsége nem károkozó, ha-
nem az erdő természetes evo-
lúciójának része.

A bogarak  elsősorban a klímaváltozás miatt szaporodtak el

Továbbra is pusztít a szú

A Sopron környéki lucfenyvesekben végzett jelentős pusztítá-
sért a betűző és rézmetsző szú a felelős. 

Jó almatermés várható az idei évben 
– A piaci információk alapján idén jó almater-
més várható, mennyisége 500–550 ezer ton-
na lehet, ami a tavalyi, aszályos évben elértnek 
csaknem a duplája – mondta az agrárminiszter 
Nagykállóban. 

Nagy István hozzátette: étkezési almából az 
előrejelzések szerint 100–120 ezer tonna terem-
het, ez elegendő lesz a hazai fogyasztók ellátá-
sára. Az ipari alma mennyisége 400 és 430 ezer 
tonna között várható, ami a hazai feldolgozói ka-

pacitás 80–90 százaléka. A tárcavezető emlékezte-
tett: egyre növekszik a modern jég- és fagyvédel-
mi berendezésekkel, öntözőrendszerrel ellátott, új 
és korszerű ültetvények területe. A 2021-es Meg-
újuló vidék, megújuló agrárium vidékfejlesztési 
program keretében mintegy 1500 milliárd forint 
forráskerettel hirdettek meg a kertészeti ágazat 
számára is elérhető felhívásokat, ezzel csaknem 
500 hektár új almaültetvény telepítésére nyertek 
a termelők mintegy 3,5 milliárd forint támogatást. 

SOPRONITEMAHIVATALOS
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ELEK SZILVESZTER

A hagyományoknak 
megfelelően idén is 
szentmisét, valamint 
búcsút tartottak a fel-
újított Szent Mihály-
templomban és kertjé-
ben vasárnap délelőtt. 

A rendezvény meghitt han-
gulatú szentmisével kezdő-
dött, amelyet Kozma Imre 
gyémántmisés irgalmasrendi 
szerzetes celebrált.

– Ejtsük ki a világ fegyve-
reit a kezünkből, és vegyük 
magunkhoz a Szent Mihály-i 
szellem, hit és emberség fegy-
vereit! – emelte ki a Magyar 
Máltai Szeretetszolgálat ala-
pítója és elnöke.

A szentmise után a város-
vezetés a templom udvarán 
üdvözölte az egybegyűlteket. 
Dr. Farkas Ciprián hangsú-
lyozta: ez a nap a számadás 
ideje is, amikor a közelmúlt és 
az elmúlt esztendők eredmé-
nyeit is áttekinthetjük. – Bár 
továbbra is a veszélyek korá-
ban élünk, és a válság idősza-
ka még nem múlt el, a város 

költségvetése a soproniak tü-
relmének, megértésének és 
összefogásának, illetve a fe-
lelős és takarékos gazdálko-
dásnak köszönhetően olyan 
állapotba jutott, hogy újra 
magasabb szinten tudjuk mű-
ködtetni a települést. Ezért 
bejelentettük az újraindítá-
si programot, amely szerint 
visszaáll a közvilágítás teljes 
egészében, lényegében vissza-
tér az intézkedések megho-
zatala előtti buszmenetrend, 
valamint a GYIK-ot is vissza-
állítjuk a város kulturális éle-
tének a szolgálatába – mondta 
a polgármester, aki felidézte 
az elmúlt időszak jelentős vá-
rosi fejlesztéseit is.

A rendezvényen részt vett 
dr. Simon István, Sopron al-
polgármestere, Tóth Éva kul-
turális tanácsnok, önkor-
mányzati képviselő és Magas 
Ádám önkormányzati kép-
viselő is.

Az ünnepet szeretetven-
dégség és vigadalom zárta 
a templomkertben, műsort 
adtak a Pendelyes Kulturá-
lis Egyesület, a Petőfi Sándor 
Általános Iskola és AMI tánc-
csoportjai, valamint a Faj-
kusz Banda.

Védőszentünk 
ünnepén

KÖVES ANDREA

Izgalommal készül jubileumi kon-
certjére a Liszt Ferenc Pedagógus 
Énekkar. A 75 éve alakult vegyeskar 
október 14-én 18 órától válogat a leg-

kedveltebb műveiből a Liszt-központban.

A kórus 1948-ban alakult Sop-
ronban a Pedagógusok Szak-
szervezete művészeti együt-
teseként a legendás karnagy, 
Kovács Sándor vezetésével. 
Ezután Törzsök Béla, Hor-
váth Valéria, Somlai András, 
Nagy Alpár, Palotai György és 
Dárdai Árpád irányította a kó-
rus művészeti életét. Makkos 
Ágnes két évtizede az énekkar 
lelke. Számtalan fellépés, 
városi és országos díjak, 

hazai és határon túli sike-
rek jellemzik az együttes 
működésének évtizedeit. 
Nagy büszkeségük a 2013-as 
egyházzenei kategóriagyőze-
lem az írországi Sligo nemzet-
közi kórusversenyén. A kórus 
vezetője Fasang Árpád-díjban 
részesült tavaly (Az éltető kó-
rusmuzsika, Soproni Téma, 
2022. június 29.), a magas rangú 
szakmai elismerést minden 
évben olyan pedagóguskórus 

karnagyának ítélik oda, aki 
hű a magyar kórusmozgalom 
egyik legnagyobb alakjának 
szellemiségéhez. 

– A díj számomra az 
egész kórus elismerését je-
lenti – mondta Makkos Ág-
nes. – Azt, hogy mennyi-
re kötődünk egymáshoz, jól 
bizonyítja, hogy a Covid el-
zárt időszaka után újra bele-
vetettük magunkat a közös 
éneklésbe. A tagok heten-
te kétszer a próbákra ha-
zajárnak, egyetlen rezdü-
lésből ismerjük egymást. 
Együtt énekelni felemelő él-
mény, így tavasszal átélhet-
tünk a közönséggel együtt egy 
különleges összművészeti fel-
lépést a víz világnapja alkal-
mából. A 75 év felejthetetlen 

fellépések, élményt adó uta-
zások, közösségformáló prog-
ramok és örök életre szóló ba-
rátságok története. 

A jubileumi koncert re-
pertoárja sokszínű, a kó-
rus magyar zeneszerzők 
műveiből válogat: Liszt Fe-
renc, Kodály Zoltán, Bárdos 
Lajos, Halmos László, Kocsár 
Miklós, Daróci Bárdos Tamás 
és Tóth Péter szerzeményei 
csendülnek majd fel. A jubi-
leumi koncertre visszatérnek 
az egykori tagok is, akik csat-
lakoznak majd a közös ének-
léshez, hiszen aki egykoron 
részese volt a Liszt Ferenc Pe-
dagógus Énekkar munkájá-
nak, még ha másfele is veze-
tett az útja, lélekben örökké a 
kórus tagja marad…

A jubileumi koncertre  visszatérnek az egykori tagok is

Együtt énekelni felemelő

A Liszt Ferenc Pedagógus Énekkar legutóbb hétvégén, a testvérvárosi találkozón lépett fel – gőzerővel készül a kórus a jövő 
szombati jubileumi koncertre.  FOTÓ: SOPRONMÉDIA – HIDEGH ANDRÁS

A szentmisét Kozma Imre gyémántmisés irgalmasrendi szerze-
tes, a Máltai Szeretetszolgálat alapítója és elnöke celebrálta.

1993
Eskütétel
Erőt, egészséget! – harsogta 
369 ifjú határőr szombaton 
Sopronban, az ünnepélyes ka-
tonai eskütételen. A (…) Tán-
csics utcai laktanyában szinte 
mozdulni sem lehetett a szü-
lők, rokonok és barátok tö-
megében. Még az időjárás is 
mosolygósra fordult, amikor 
a téren felsorakoztak a kato-
nák, majd elmondták ünne-
pélyes fogadalmukat. Rendes 
Győző helyettes igazgató be-
szédében köszöntötte a meg-
jelenteket, majd az immár va-
lódi katonákká vált ifjakhoz 
szólt. Felhívta figyelmüket 
szolgálatuk felelősségére, 
határaink sérthetetlenségé-
re s védelme fontosságára. 
Az ünnepségen képviseltet-
ték magukat a határőrséggel 
együttműködő fegyveres tes-
tületek is. (Kisalföld)

Hirdetés
A Budaprint Pamutnyomó-
ipari Vállalat megvételre fel-
kínálja (…) a volt Soproni Pa-
mutipar Bécsi út – Selmeczi út 
– Vitnyédi út által határolt te-
rületén kb. 2900 négyzetmé-
tert. Ajánlati ár: 35 millió fo-
rint. (hirdetés a Kisalföldben)

1983
Megyei bajnokság
SVSE – Beled 2:0. Sopron, 
300 néző. SVSE: Babos, Szűcs 
(Danis), Drázsnyák, Jabronka, 
Molnár, Deák, Lipóth, Böröcz 
(Szabó), Kovács, Huber, Pásli. 
Edző: Szabó József. Nagy küz-
delemben, némi szerencsével 
szerezte meg a győzelmet az 
eltiltások miatt még mindig 
tartalékos SVSE. A gólok sor-
rendje: 71. p.: Huber 1–0, 84. 
p.: Deák 2–0. (Kisalföld) 
Összeállította: 
Pluzsik Tamás

TALLÓZÓ  a korabeli sajtóból
Kultúrpaletta
Helyi szervezetek és vállal-
kozások tevékenységeit is 
megismerhették a látoga-
tók a Soproni Múzeumne-
gyedben. A múzeumi börze 
keretében a város kulturá-
lis életét gazdagító intéz-
mények idei tanévre szó-
ló programajánlataiba is 
betekintést nyerhettek a 
résztvevők. A rendezvényt 
idén hatodik alkalommal 
szervezték meg. 

Herr József 
kiállítása
Egy sokat mulasztott férfi 
bámul egy sokat tapasztalt 
nőre címmel nyílt kiállítás 
Dévényi Ádám dalszerző–
előadó emlékére. Herr Jó-
zsef tárlata megtekinthe-
tő a Torony Galériában. 
A pénteki megnyitón részt 
vett Tóth Éva kulturális ta-
nácsnok, önkormányzati 
képviselő is. 

RÖVIDEN
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Végigjárta a Darazsak 
Akadémiát, majd egé-
szen fiatalon magyar 
bajnok, kupagyőztes és 
Euroliga-győztes lett a 
Sopron Basket együt-
tesével Czukor Dalma. 
A 24 éves bedobó nyá-
ron a váltás mellett 
döntött: elhagyta Sop-
ront, és Olaszországba, 
az Oxygen Roma Basket 
együtteséhez igazolt.
– Miért választottad a kül-
földi pályafutást, mennyi-
re nehéz szívvel hoztad meg 
a döntést?

– Úgy éreztem, kell egy 
kis környezetváltozás, és ki 
szerettem volna magam pró-
bálni valahol máshol, kiderí-
teni, hogy mire is vagyok ké-
pes. Egyértelműen nagyon 
nehéz döntés volt elhagyni a 
szülővárosomat, családomat 
és a nevelő klubomat, de úgy 
gondoltam: eljött az idő, most 
vagy soha.

– Hogy került a képbe az 
Oxygen Roma Basket, miért 
őket választottad?

– Igazából több helyről is 
megkerestek, de a célom az 
volt, hogy egy jó ligába igazol-
jak – úgy érzem, az olasz baj-
nokság annak számít. Jó öt-
letnek tűnt, hogy egy teljesen 
új csapathoz érkezem, ahol 
még nem ismerik egymást a 
játékosok, így nem egy össze-
szokott társaságba csöppe-
nek bele, hanem együtt kell 

kialakítanunk a csapatkohé-
ziót. Persze volt benne rizikó 
is, mivel egy teljesen új klubról 
beszélünk, de a tárgyalások 
alatt kiderült, hogy nagyon 
profin szervezik az együttest. 
Úgy érzem, jó döntést hoztam. 

– Milyen szerepet szán-
nak neked az új csapatod-
ban, milyen az olasz kosár-
labda és a római élet?

– Meghatározó játékos 
szerepet szánnak nekem, 

aminek nagyon örülök. Eb-
be még bele kell szoknom, de 
szerintem jó irányba haladok, 
ahogy a csapat is. Most hétvé-
gén volt először edzőmecs-
csünk első osztályú csapat 
ellen. Összességében nagyon 
jól érzem magam Rómában és 
új együttesemnél is, az edzői 
stáb és csapattársaim is ked-
vesek és segítőkészek. 

– Meddig szeretnél lé-
gióskodni, tervezed, hogy 

a későbbiekben ismét visz-
szatérsz szülővárosodba?

– Egyelőre még nem tu-
dom, hogy alakul a jövőm, mi-
vel még csak október 8-án in-
dul a szezonunk, próbálok 
a jelenre koncentrálni és az 
előttem álló feladatokat ma-
ximálisan megoldani. Ter-
mészetesen még szeretnék a 
pályafutásom során a szülő-
városomban, Sopronban ko-
sárlabdázni.

Czukor Dalma:  Itt az idő, hogy kipróbáljam magam külföldön

Sopronból Rómába

Czukor Dalma idén már az olasz Oxygen Roma Basket csapatát erősíti. FOTÓ: CARLO FERRARA

MUNKATÁRSUNKTÓL

Országos döntőbe ju-
tottak a diákolimpia 
ügyességi és váltó csa-
patbajnokságában az 
Ágfalvi Váci Mihály Ál-
talános Iskola fiataljai. 
A magasugrásban a 10–14 éves 
korosztályt képviselő Szabó 
Alicia, Nagy Nelly, Kiss Viktó-
ria, Kocsis Anna, Stifter Luca 
összeállítású csapat a Győr-
ben rendezett területi verse-
nyen első helyen végzett. Ez-
zel jogot szereztek arra, hogy 
a Szolnokon rendezett orszá-
gos döntőben is megmérettes-
sék magukat.

– Mi egy kisebb oktatási in-
tézmény vagyunk, az iskolába 
mindössze 140 gyermek jár 
– kezdte Csátaljayné Áder Pat-
rícia, az Ágfalvi Váci Mihály 
Általános Iskola testnevelő ta-
nára. – Ezek az intézmények 
általában a kisiskolák számá-
ra kiírt megmérettetéseken 
indulnak csak el. A győri ver-
seny viszont a normál terüle-
ti diákolimpia volt, amelyen 
a lányok a megyei nagy is-
kolák csapatait megelőzve 

szerezték meg az első helyet, 
ez óriási eredménynek szá-
mít nekünk. A csapat felkészí-
tő tanára Nyikos Tivadar, ne-
ki nagyban köszönhető, hogy 
aranyérmet sikerült szerezni 
egy ilyen rangos versenyen.

A győri megmérettetésen 
nem ez volt az egyetlen sike-
re a vácis diákoknak: súlylö-
késben a lány- és fiúcsapat is 
3. helyezést ért el.

– Az iskola épületét tavaly 
adták át, elkészült egy minden 

igényt kielégítő tornacsarnok 
is – tette hozzá Csátaljayné 
Áder Patrícia. – Így a körül-
mények már adottak ahhoz, 
hogy az ágfalvi iskola diákjai 
is ilyen kiemelkedő sikerek ré-
szesei legyenek.

A fiatalok  a szolnoki országos döntőben is szerepelnek

Atlétikasikerek a diákolimpián

Az ágfalvi iskola magasugró csapata, Szabó Alicia, Nagy Nelly, Kiss Viktória, Kocsis Anna, Stifter 
Luca a diákolimpia országos döntőjébe jutott.

Szilágyi Áron a Hírességek Csarnokában
Szilágyi Áron háromszoros olimpiai bajnok kardvívót a nemzet-
közi szövetség beválasztotta a Hírességek Csarnokába. Szilágyi 
egyedüli férfi vívóként három egymást követő olimpián diadal-
maskodott egyéniben, tavaly pedig világbajnok is lett. A ma-
gyar szövetség beszámolója szerint nagy ritkaság, hogy vala-
ki még aktív pályafutása alatt bekerül a sportág legnagyobb 
alakjai közé.

Eredményes junior úszók
Minden idők legeredményesebb Európa-bajnoki szereplését 
produkálta a magyar junior nyílt vízi válogatott Korfun: a hét 
érem, közte a négy arany abszolút rekord a sportág történeté-
ben, és a csapatversenyben is első lett az együttes.

Férfi torna: olimpiai kvóta 
Mészáros Krisztofer olimpiai kvótát szerzett az antwerpeni tor-
na-világbajnokságon azzal, hogy a múlt vasárnapi csapatver-
seny eredményei alapján bejutott a csütörtöki egyéni összetett 
döntőbe – jelentette be a magyar szövetség. 

RÖVIDEN

• Általános segélyhívó  112

• Mentők      104

• Orvosi ügyelet 1830

• Soproni Gyógyközpont     
központi szám  514–200 
előjegyzés  514–205, 514–206

• Soproni Katasztrófavédel-
mi Kirendeltség (Tűzoltó-
ság, Polgári Védelem) 
 105, 510–672,  510–617

• Rendőrség      107, 311–234

• Előfizetői tudakozó  11818

• Belföldi tudakozó  11800

• Polgármesteri hivatal      
 06–80/204–322, 515–100

• Soproni Polgárőr 
Egyesület      06–30/385–5732

• Sopron Holding    514–600 

• Közútkezelés  515–123

• Gyermekjóléti szolgálat      
 524–361

• Soproni Szociális 
Intézmény      506–400

• Támogató szolgálat     
 06–20/395–9040

• Családsegítő szolgálat 
   524–361

• Családok Átmeneti 
Otthona      524–362

• Pártfogó felügyelet      
 508–126, 508–395, 508–392

• Telefonos lelki  
első  segély-szolgálat     
 116–123

• Drog stop      06–80/505–678
• Magyar Autóklub      188
• Áramszolgáltató      

 06–80/533–533
• Vízszolgáltató       519–100
• Gázszolgáltató      

 06–80/440–141
• MÁV      06–1/3 49 49 49
• GYSEV      577–212
• Kisalföld Volán      313–130

KÖZÉRDEKŰ SZÁMOK

KOSÁRLABDA
Kecskeméti TE – Sopron KC

Bajnoki mérkőzés, Kecskemét, szeptember 29.

83–80  
(22–26, 29–6, 14–20, 18–28)

Kecskemét:  
Sinik 4, Bouges 17/12, 

Ivkovic, Dramicanin 18/6, 
Karahodzic 16.

Csere: Wittmann 11/6,  
Lawrence 10, Kucsera, Tóth B. 6

Sopron:  
Nicols 21/6, Meszlényi 4, 

Griffin 23/9, Da Silva 13/3, 
Molnár 9.

Cs.: Csendes 3/3, Banyard 6, 
Sitku 1, Polster, Schöll

Vezetőedző:  
Forray Gábor

Vezetőedző:  
Bors Miklós

TFSE–MTK Budapest – Sopron Basket
Bajnoki mérkőzés, Budapest, szeptember 30.

86–80  
(14–20, 13–25, 15–12, 29–14, 15–9)

TFSE:  
Dúl P. 8, Baa 12/9,  

Szabó F. 22/3, Carter 10/6, 
Czinano 25. 

Csere: Németh A. 7, Burján L. 2, 
Dúl T., Király, Horváth D.

Sopron:  
Papp K. 12/6, Fegyverneky 4, 

Turner 20, Varga A. 19,  
Sitku 12. 

Csere: Böröndy 11/3,  
Janzsó 2, Toman D.

Vezetőedző:  
Hegedűs Péter

Vezetőedző:  
Gáspár Dávid

LABDARÚGÁS
Puskás Akadémia II. – Caola SC Sopron

NB III. – északnyugati csoport
Felcsút, szeptember 30.

0–1 (0–0)
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Kispályás 
labdarúgás
Október 4–6., 9.,  
11–13., Halász Miklós 
sporttelep, tóparti 
sporttelep 
Városi kispályás 
labdarúgó-bajnokság

Túrázás
Október 7., szombat  
9 óra, Löver szálló 
Világ gyalogló nap

Kosárlabda
Október 7., szombat 18 
óra, Novomatic-aréna
Sopron KC  
– Szolnoki Olajbányász

Október 14., 
szombat 18 óra, 
Novomatic-aréna
Sopron Basket – ELTE BEAC

Vízilabda
Október 7–8. 13 óra, 
Lőver uszoda
Országos utánpótlás-
bajnokság

Október 14., szombat 
13 óra, Lőver uszoda 
Férfi ob II. osztályú 
vízilabda-bajnokság

Futás: 
Október 8., vasárnap  
9 óra, városi stadion 
Sopron félmaraton 
– Európa-futás

Labdarúgás
Október 8., vasárnap  
15 óra, városi stadion
Caola SC Sopron  
– Gyirmót FC Győr II.

LELÁTÓ

RÁZÓ LÁSZLÓ

Sokan emlékeznek még az SKC egyik 
legjobb légiósára, David Brooksra. 
A korábbi játékos felesége Jeca, az-
az Jelena Brooks. A család Sopronban 

él és neveli kisfiát, Mateót. David Brooks az idei 
szezontól csatlakozott a Sopron Basket  
edzői teamjéhez.

– Sopronban anno sérülés 
vetett véget a játékodnak. 
Ez egyben a profi kosárlab-
dázó-pályafutásod végét is 
jelentette?

– Igen, a pályafutásom itt, 
Sopronban ért véget a térdsé-
rülésem miatt. Profi játékos 
már nem lehettem, ezért vál-
lalkozást indítottam az USA-
ban, emellett elkezdtem az 
edzőképzést is. 

– Mióta dolgozol kosár-
labdaedzőként?

– 2013 óta trénerkedem, 
első csapatom egy Upper Mo-
reland nevű helyi középiskola 
együttese volt. Ezzel párhuza-
mosan megkezdtem az egyéni 
készségfejlesztő edzések el-
sajátítását is. Rájöttem, hogy 
sokkal jobban élvezem az 
egyéni edzések megtartását.

– Idén c s at l a ko z t á l 
a Sopron Basket szak-
mai stábjához mint egyé-
ni edző. Mik a legfontosabb 
feladataid?

– Az idei év legfontosabb 
feladata a fiatalabb játékosok 

fejlődésének elősegítése, fel-
készítése a magas szintű ko-
sárlabdára. Segítem a fiata-
lokat abban, hogy minél több 
játékelemet legyenek képe-
sek ezen a szinten bemutatni. 
Az egyéni edzés nagyon fon-
tos a kosárlabdázók számá-
ra. Amikor visszatértem ide, 
megfigyeltem, hogy a játéko-
sok gyakorolják és tanulják a 
kosárlabda elemeit. Ugyan-
akkor azt láttam, hogy adott 
esetben hiányzik a megfele-
lő technika, a labdakezelés, 
dobások vagy a passzok. Az 
egyéni edzéssel a játékosok-
nak lehetőségük van részlete-
sebb foglalkozásokon tanulni, 
és önállóan fejleszteni a kész-
ségeiket, hiszen egy adott ko-
sarassal foglalkozom csak, 
rajta van a hangsúly. Ezáltal a 
csapatban is jobban tudják al-
kalmazni ezeket a technikai 
elemeket.

– Sopronban éltek, dol-
goztok és gyermeket nevel-
tek Jecával. Itt képzelitek el 
a jövőtöket is?

– Beszélgetünk a jövőnk-
ről, de Jeca még mindig ma-
gas szinten játszik, így egye-
lőre semmi sincs kőbe vésve. 
Kisfiunk, Mateo elég jól be-
széli a magyar nyelvet, és 
sok barátja van. Én itt kezd-
tem el a saját egyéni képzé-
seimet, sok játékosom van, és 
szeretem ezt a munkát. Szó-
val, ha maradunk, biztos va-
gyok benne, hogy ugyanezzel 
foglalkoznék. 

– Mateo is kosaras lesz?
– Jeca és én is profin ját-

szottunk és játszunk ma is. 
De nem erőltetjük a kosárlab-
dát Mateóra. Szeretném, ha 
sokat sportolna, hiszen én is 
így nőttem fel, rengeteget mo-
zogtam. Európában más spor-
tok a legnépszerűbbek, de én 
otthon felnőtt koromig ját-
szottam az amerikai focit, a 
baseballt és a kosárlabdát is. 
Talán a kosárlabdában voltam 

a legkevésbé képzett, de ezt a 
karriert választottam 17 éves 
koromban – és tudom, hogy 
jól döntöttem. Mateóra nem 
erőltetünk rá semmit, ugyan-
akkor nyilván közelről látja a 
munkánkat, szinte az edző-
teremben nő fel, tehát a sport 
iránti szenvedélye már meg-
van. Rövidesen elkezdjük a 
fociedzéseket vele, és per-
sze megmutatunk neki más 
sportágakat is. 

„Most a legfontosabb feladat  a fiatalabb játékosok fejlődésének segítése”

Egyéni képzéseket tart

David Brooks korábban az SKC játékosa volt, most már a Sopron Basket egyéni képzője. 

PAPP GYŐZŐ

Sopronban több évti-
zede a Káposztás utcai 
Textiles pálya, majd vá-
rosi stadion képviseli 
a minőséget a létesít-
mények terén. Klub-
színektől függetlenül 
itt játszik a város min-
denkori első számú 
labdarúgócsapata. 
Az SLC 1993-ban kissé várat-
lanul jutott fel az élvonalba, 
így a bajnoki rajtig gyors át-
alakításokat kellett elvégezni, 
hogy a sporttelep megfeleljen 
az első osztály követelménye-
inek. Később ennek a helyén 
jelentős állami támogatással 
épült fel a szurkolók által ré-
gen várt, modern, villanyvilá-
gításos városi stadion. 

2003. augusztus 31-én ért-
hető volt a drukkerek lelkese-
dése, hiszen sporttörténelmi 
találkozó volt a Matáv Sop-
ron és a Pécsi MFC összecsa-
pása. Első alkalommal ren-
deztek ugyanis mérkőzést 
az új stadionban, ráadásul 
villanyfényest.

A létesítmény erre a napra 
nem készült el tökéletesen, de  
ideiglenesen átadták a nyugati 
lelátót is. Szinte telt ház volt, 
sokan kilátogattak a mérkő-
zésre. Az eső megkönyörült 

a résztvevőkön, s két órával a 
kezdés előtt elállt, így jó idő-
ben kezdődhetett a nagy je-
lentőségű találkozó. A Matáv 
mindent megtett a sikerért, 
és végül jó játékkal nyert az 

addigi éllovas Pécs ellen, meg-
fosztotta veretlenségétől, és a 
soproni csapat a győzelmé-
vel átvette a vezetést a bajno-
ki tabellán. Húsz évvel ezelőtt 
futballünnepre készültek 

Sopronban és futballünnepet 
is csináltak a hazai játékosok 
azon az estén, méltóan avat-
va fel az új stadiont. A szurko-
lók rendkívül hálásak voltak 
ezért a diadalért. 

2003. augusztus 31-én  rendezték az első villanyfényes meccset

Stadionavató győzelemmel

2003. AUGUSZTUS 31., NB I. 5. FORDULÓ. MATÁV FC SOPRON – PÉCSI MFC: 3–1 (2–0), 
SOPRON, 4800 NÉZŐ. V.: JUHOS. 
Sopron: Milinte – Grósz, Lambulics, Bagoly, Pető – Baumgartner, Lazics, Pintér (Balaskó 70. p.), 
Hanák (Cseke, 25.) – Sira (Tiber, 54.), Tóth M. Vezetőedző: Pintér Attila. 
PMFC: Németh – Sipos, Bajúsz (Závoda, 42.), Dienes, Szabados – Berdó, Pavicsevics, Horváth S. 
(Montvai, 24.), Sketiani (Gaál, 62.) – Pest K., Mihalecz. Vezetőedző: Nagy Tamás.
Góllövők: Tóth M. (29., 67.), Baumgartner (39.), illetve Mihalecz (82.). 

A soproni városi stadion nagyszerű mérkőzéseknek volt a helyszíne. FOTÓ: SOPRONI TÉMA-ARCHÍVUM

Amint lehet, kipróbálná ma-
gát a világkupa mezőnyében 
az alpesi síző soproni Úry Bá-
lint. A 19 éves versenyző arról 
számolt be, hogy az új idény-
re Új-Zélandon készült, ahol 
kontinentális viadalon 12. és 
13. helyeket szerzett műle-
siklásban és óriás-műlesik-
lásban, de a legjobb 21 éven 
aluli induló volt. (A fiatal te-
hetségről korábban lapunk-
ban is írtunk: Korosztálya 

legjobbja, Sopron Téma, 2021. 
március 24.)

Bálint jelenleg a Fullsport 
SE versenyzője, 2021-ben ifjú-
sági világbajnok volt, az idei 
világbajnokságon műlesik-
lásban a 41. helyen végzett, a 
következő lépcsőfok a legjobb 
harmincat felvonultató má-
sodik futamba kerülés, az-
az a világkupa-pontszerzés 
lenne. A hosszú távú álma a 
vk-futamgyőzelem. 

Világkupán is 
indulna Úry Bálint
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„Van tartásom, 
még ha néha 
meg is ingok, 
még ha oly-
kor meg is re-
meg a lábam. 
(…) Van múltam, 
amit nem aka-
rok megtagadni, 
hanem elfoga-
dom olyannak, 
amilyen volt, 
mert abból let-
tem az, aki va-
gyok! És van mit 
továbbadnom.”
Bauer Barbara  
(1974–) magyar író, 
újságíró

MOTTÓ

KÖNYVAJÁNLÓ

Továbbra is várjuk az 
iskolák rendezvényeiről, 

ifjú tehetségeiről 
szóló értesítéseket 

a szerkesztoseg@
sopronitema.hu 

e-mail-címre!

MADARÁSZ 
RÉKA

A Deák Té-
ri Általános 
Iskola har-

madikosa, Rozsonits 
Szonja különdíjat ér-
demelt ki a Macskakő 
Gyermekmúzeum Csa-
ládi legendárium című 
pályázatán. A kislány 
nagyon érdekes sport-
ágat űz: aerial jógázik.

Úgy tűnik, Rozsonits Szonja 
az apai nagymamájára hason-
lít, aki imád mesélni, „akkor 
is, ha nem kérdezik”. A cser-
fes 8 évesnek sem volt szük-
sége sok biztatásra.

– Mivel éppen karácsony 
volt, amikor beszélgettünk 
Mamival, főleg a régi idők 
ünnepeiről mesélt – kezd-
te Szonja. – A vacsorát vagy ő 
készítette, vagy az anyukája, 
amíg ő díszített. Rendkívül 
érdekesnek találtam, hogy 
mi mindent tettek fel a fá-
ra: pattogatott kukoricát fűz-
tek, szaloncukrot, karamellt 
akasztottak fel rá, sőt a na-
gyobb gyerekek még füzetet, 
radírt és ceruzát is. A pályá-
zat díjátadójáról sajnos lema-
radtunk, de később, amikor 

beugrottunk az oklevélért és a 
csokiért, fénykép is készült ró-
lam, aminek nagyon örültünk.

A kislány teljesen biztos 
benne, hogy idén is készül va-
lamivel a pályázatra: ezúttal 
valószínűleg az apukáját vagy 
az anyukáját fogja kikérdezni.

Szonja nagyon szeret is-
kolába járni, szinte csak ötö-
sei vannak, na jó, időnként 
becsúszik egy–egy négyes is. 
A kislány kedvence az olvasás.

– Nagyon szeretem a köny-
veket – részletezte. – Tetsze-
nek a színes képek, de az se 
baj, ha nincsenek, mert olyan-
kor a képzeletemmel helyet-
tesítem őket. Azért is fontos, 
hogy gyakoroljam az olvasást, 
mert így majd a gyerekeim-
nek sem akadozva fogok me-
sélni. Egyelőre viszont a babá-
imat szórakoztatom. Ha rossz 
kedvem van, felvonulok a szo-
bámba, és olvasok.

Az iskola után Szonja gyak-
ran sportol, aerial jógázik 
ugyanis. Aki nem ismerné 
ezt a sportágat, annak rész-
letesen elmagyarázza, hogy 
egy plafonon függő hammo-
ckon (légijóga-függőágy) vé-
gez különböző gyakorlatokat, 
például fejjel lefelé lóg. A kis-
lány édesanyjának a hobbija a 
mézeskalács-sütés. Szonja ab-
ban is segít, amikor lehetősé-
ge van rá…

Rozsonits Szonja  idén is készül a Családi legendárium pályázatra

A mami szeme fénye

Rozsonits Szonja szeret iskolába járni, szinte csak ötösei vannak. FOTÓ: FILEP ISTVÁN

Új laptopokat 
kapnak a diákok
Ismét ingyen kaphatnak 
laptopokat a diákok. Ezút-
tal a 7. és 10. osztályos, 
köznevelési intézmény-
ben tanulók (a szakképzé-
si centrumok diákjai nem 
tartoznak ide) kérhetnek 
számítógépet. A diákok és 
tanáraik laptopokkal el-
látásáról még a koronaví-
rus-járvány idején szüle-
tett kormányzati döntés. 
Az eszközök segítségével 
ugyanis könnyebben szer-
vezhető a digitális oktatás. 
2022 márciusában már ki-
osztottak közel 120 ezer 
notebookot az országban. 
Ezekből 55 ezer az akko-
ri kilencedikes diákokhoz, 
55 ezer tanárokhoz, 10 
ezer pedig iskolákhoz ke-
rült. A mostani akcióban 
a szülőknek, gondviselők-
nek előzetesen regisztrál-
niuk kell az e-kreta erre a 
célra létrehozott, úgyne-
vezett TESZEK felületén. 
Mint a Soproni Tankerületi 
Központtól megtudtuk: vá-
rosunkban a tervek szerint 
a tanév első felében oszt-
ják ki a gépeket. 

Fél évszázad 
emlékei 
50 éves osztálytalálko-
zót szerveztek a Gárdo-
nyi Géza Általános Isko-
la (annak idején Ferenczy 
János utcai általános is-
kola) 1973-ban végzett 
osztályának tagjai. Az egy-
kori 8.C-ből 19 diák, vala-
mint osztályfőnökük, Bó-
di Ottóné is részt vett az 
összejövetelen. 

RÖVIDEN

ETÉLKEDŐ

ÁROSISMERETI

ETÉLKEDŐ

ÁROSISMERETI

ISMERD MEG SOPRONT –
SOPRONI KALAND

Idén 150 éves a Liszt Ferenc Kulturális Központ. Ennek 
tiszteletére a Pro Kultúra Sopron Nonprofit Kft. az
Érted-Értve Alapítvánnyal közösen, a Szent Orsolya 
Római Katolikus Gimnázium, Általános Iskola és 
Óvoda-Bölcsőde szakmai támogatásával

címmel városismereti vetélkedőt hirdet.

A vetélkedőre elsősorban
felső tagozatos és középiskolás
diákok 3-5 fős csapatait várják. 

Időpont:
2023. október 14., szombat

Indulás és érkezés: Liszt Központ 
(a vetélkedő után eredmény- 
hirdetés, díjkiosztás és gála)

Jelentkezni az alábbi linken lehet:
https://ertve.hu/sopronikaland/

Jelentkezési határidő:
2023. október 7.

MIHÁLY-NAPI K AVALK ÁDOT 
SZERVEZTEK az alsó tagozatos 
tanítónők és a szülői munkaközös-
ség tagjai a Deák Téri Általános Is-
kolában múlt csütörtökön. Sokéves 
hagyománya van a rendezvénynek, 
ahol számtalan szép portéka közül 
válogathattak az érdeklődők, a gye-
rekek pedig agyagozás, bőrözés, kö-
télverés, mézeskalács-díszítés, ak-
varellkép-készítés és más kézműves 
foglalkozások közül választhattak.  
 FOTÓ: FILEP ISTVÁN

MIHÁLY-NAPI KAVALKÁD A DEÁK TÉRI ÁLTALÁNOS ISKOLÁBAN

JÁRÓKA LÍVIA EURÓPAI PARLAMENTI KÉPVISELŐ MEGHÍVÁSÁRA Brüsszelbe érkeztek 
a Roth Gyula Erdészeti Technikum tanulói. – A kiránduláson az előző tanévben kiemelkedő 
teljesítményt nyújtó diákok vehettek részt – mondta Náray Lajos történelemtanár, a program iskolai 
koordinátora. A négynapos úton nemcsak Brüsszellel, az Európai Parlamenttel ismerkedtek meg a 
fiatalok, hanem körülnéztek például Kölnben is.

BRÜSSZELBEN JÁRTAK A ROTHOS DIÁKOK

Bauer Barbara: 
A leggazdagabb 
árva 
A leggazdagabb árva egy 
kislány története, aki szü-
letésekor mesés gazdagsá-
got, grófi címet és a fény-
űző élet ígéretét kapja, 
egy kislányé, aki születése 
után nem sokkal elveszíti 
az édesanyját. A művelt-
ségéről és jótékonykodá-
sáról ismert Wenckheim 
Krisztina grófnő Sisi csá-
szárné palotahölgye lesz. 
A regényben a boldog bé-
keidők Magyarországa tá-
rul elénk: megelevened-
nek előttünk a nemesi 
uradalmak hétköznapjai.
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A pókhálót a pók szövi
A természet csodálatos. Mi, emberek is a természet részei va-
gyunk. Még akkor is így van ez, ha időszakosan erről meg-
feledkezünk, sőt gőgünkben a természet urainak képzeljük 
magunkat. 

A pók örökletesen kódolt (genetikailag meghatározott) mó-
don szövi hálóját. Azt viszont, hogy hova „telepíti”, hogy őrzi, 
gondozza, mennyire tartja karban ezt a hálót, már nem (csak) 
a genetika határozza meg. Így vagyunk ezzel mi, emberek is. 

Egészségünk alapjait sok tekintetben genetikai adottsága-
ink (és szüleink–nagyszüleink genetikai örökségünket befolyá-
soló életmódja) határozza meg, de az, hogy hogyan éljük az 
életünket, hogyan őrizzük, gondozzuk (vagy romboljuk) egész-
ségünket, bizony rajtunk múlik. 

Akár „rosszabb” induló helyzetből is jobb eredmény hozha-
tó ki, mint egy jól induló, de elrontott adottságból. A pókhálót 
a pók szövi. Az egészségünket meg mi alakítjuk.
Dr. Tschürtz Nándor

EGÉSZSÉGSAROK

Nyerjen a rejtvénnyel! 
A Soproni Témában keresztrejtvény is várja a játszani vágyókat. A megfejtéseket október 11-ig várjuk a Soproni Téma, 9400 Sopron, 
Liszt Ferenc utca 1. vagy a szerkesztoseg@sopronitema.hu e-mail-címre. A helyes megfejtők között ajándékot sorsolunk ki, melyet a 
szerencsés nyertes a Pro Kultúra jegyirodájában vehet át (Sopron, Liszt Ferenc u. 1.). Szeptember 20-i rejtvényünk megfejté-
se: „Csak szeretve tanulunk meg szeretni.”. Szerencsés megfejtőnk: Tóthné Vancsik Viktória.

 KERESZT-
REJTVÉNY

GYÓGYSZERTÁRI ÜGYELET
Október 4-től október 10-ig. Az ügyeleti idő este 8 órától 
másnap reggel 8 óráig tart.

Október 4.,  
szerda

Király gyógyszertár 
Várkerület 114. 99/508–242

Október 5., 
csütörtök

Korona gyógyszertár 
Várkerület 73. 99/505–865

Október 6.,  
péntek

Lövér patika  
Béke utca 4. 99/508–614

Október 7.,  
szombat

Benu Medicina gyógyszertár 
Erzsébet utca 6. 99/505–500

Október 8., 
vasárnap

Oroszlán gyógyszertár 
Várkerület 29. 99/524–005

Október 9.,  
hétfő

Segítő Mária gyógyszertár 
Béke utca 13. 99/523–232

Október 10.,  
kedd

Sepia gyógyszertár  
Ipar körút 30., Tesco 99/702–012

Lokálpatrióta soproni lett
SOPRONI CSALÁDTÖRTÉNETEK  – dr. Komornoki László

PLUZSIK TAMÁS

„ Sopron, te  lelkünk éltető láng! Hű 
őr az ősi végeken” – hangzanak Sar-
kady Sándor sorai a város himnuszá-
ban. Vallják ezt azok, akik már nem-

zedékek óta itt élnek, és azok is, akik elszakadtak 
Soprontól.
Dr. Komornoki László a siófo-
ki Perczel Mór Gimnáziumban 
érettségizett, majd édesapja 
nyomdokába lépve 1976-ban a 
miskolci Nehézipari Műszaki 
Egyetemen okleveles gázmér-
nöki diplomát szerzett. Első 
munkahelye a Gáz- és Olajszál-
lító Vállalat volt, melynek mér-
nökeként mérőrendszereket 
telepített többek között Kuva-
itban is, majd az Égáz építési 
osztályvezetőjeként tevékeny-
kedett Sopronban. A Földgáz-
szállító Zrt.-nél kompresszor-
állomás-vezető volt, 2006-ban 
kinevezték a Sopron Holding 
Zrt. vezérigazgatójának, ahon-
nan 2014-ben ment nyugdíjba. 
2010-ben Sopronért Emlékérem 
kitüntetést kapott. A Sopro-
ni Egyetem címzetes egyetemi 
docense, a Soproni Erzsébet-
kórházért Alapítvány kuratóri-
umi elnöke.

– Apai nagyapám, Kir-
ner Dezső egy sajóvölgyi 
kisközségben, Gömörpa-
nyiton született 1880-ban 
– kezdte dr. Komornoki László. 
– A rozsnyói evangélikus főgim-
náziumban érettségizett, majd 
a Budapesti Királyi Magyar Tu-
dományegyetemen kitűnő 
eredménnyel tanári képesítést 
szerzett, aztán itt dolgozott ta-

nársegédként. 1905-től az első 
világháború kitöréséig a bárt-
fai evangélikus algimnázium 
természetrajztanára volt, majd 
népfölkelő főhadnagyként az 
olasz fronton szolgált, ahol 
1918-ban hadifogságba esett. 
Szabadulása után a Miskolci 
Állami Reáliskolába helyezték, 
melynek hamarosan igazgató-
ja lett. A város társadalmi éle-
tében is aktívan részt vett.

– Édesapámék he -
ten voltak gyerekek, ő és 
a testvérei közül néhá-
nyan a negyvenes évek-
ben Komornokira magya-
rosították a családnevüket 
– folytatta dr. Komornoki Lász-
ló. – Bányamérnöki tanulmá-
nyait megszakítva, 1945–48 
között az erdélyi földgázfúrá-
soknál, Marosvásárhelyen volt 
gyakornok, majd visszatér-
ve Sopronba 1950-ben meg-
szerezte bányamérnöki okle-
velét. Ezt követően két évig 
a Bányaműveléstani Tanszék 
tanársegédjeként dolgozott. 
Olajbányászati tevékenysé-

gét Bázakerettyén üzemi fúró-
mérnökként kezdte, majd kine-
vezték a nagylengyeli üzemek 
vezetőjének. Élete utolsó mun-
kája egy az NDK-ban létesített 
gázfogadó-állomás építése 
volt, 53 évesen itt, Merseburg-
ban érte a halál. Édesanyám 
családja erdélyi, Magya-
ri Árpád nagyapa 1900 és 
1941 között Székelykakasd 
református lelkésze volt. 
Hét testvérével egyetemben 
édesanyám is ott született, 
majd Budapesten gyógysze-

rész diplomát szerzett, és Sop-
ronban, az akkori Tisza István 
úti (ma Béke út) Grohmann-fé-
le patikában dolgozott, mely-
nek később a vezetője is lett. 
Felvidék és Erdély, két távoli 
pontja az egykori magyar hon-
nak, ahonnan felmenőim szár-
maznak. Az, hogy én lokálpat-
rióta soproninak vallhatom 
magam, azt elsősorban a fe-
leségem famíliájának, a Stark 
családnak köszönhetem, ami-
ért rendkívül hálás vagyok 
mindnyájuknak. 

Dr. Komornoki László a Soproni Erzsébet-kórházért Alapít-
vány kuratóriumi elnöke.  FOTÓ: PLUZSIK TAMÁS

CSALÁDI HÁTTÉR:  1952-ben született Sopronban. Édesapja okleveles bányamérnök, édesany-
ja okleveles gyógyszerész volt. Felesége Stark Márta nyelvtanár, a Soproni Egyetem Idegennyelvi 
Központjából ment nyugdíjba. Karolina lányuk a soproni kórház klinikai szakpszichológusa, Mi-
hály fiuk közgazdász, egy soproni pályázatíró cég vezetője. László 8 unoka boldog nagypapája.
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KÓCZÁN 
BÁLINT

Sopronban 
már na-
gyon sokan 

hallhattak DJ Reijo-ról, 
aki ma is visszajár az 
egyik népszerű klubba 
és helyi rendezvények-
re. Kalmár Gergely már 
Budapesten él és építi 
karrierjét. A lemezlovas 
vallja: a zene akkor is 
beszél, mikor a szavak 
már elbuktak.
– Az utóbbi időben egy-
re gyakrabban találkozha-
tunk a neveddel. Jelenleg 
hol pörgeted a lemezeket?

– Főleg a Never Say Ne-
ver nevű országos rendez-
vénysorozat egyik rezidens 
lemezlovasaként volt szeren-
csém zenélni, és az ő bulijaik-
ban fordulok meg a legtöbbet. 
Sopronban kezdődött a pálya-
futásom a helyi klubokban, de 
ennek a projektnek köszönhe-
tően nagyon sok dunántúli vá-
rosban fellépek.

– Időközben Budapest-
re költöztél. Megérte vál-
tanod? 

– Már két éve, hogy a fő-
városban élek a párommal, és 
itt is dolgozom. Itt megnyílt a 
lehetőség az ország közepe és 
keleti régiói felé is, közben es-
küvőkre is hívnak.

– Milyen bulikra vagy 
a legbüszkébb?

– Minden bulim más és 
más, de sosem úgy tekintet-
tem rá, hogy „dolgozni” me-
gyek. Kis és nagy közön-
ség előtt egyaránt szeretem 

pörgetni a lemezeket. Óriá-
si élmény volt Bulgáriában a 
tengerparton játszani, de ter-
mészetesen egy esküvőn is jó 
érzés látni a táncoló tömeget.

– Kanyarod junk visz-
sza kicsit a kezdetekhez: 
miért lettél dj?

– Hétéves korom óta ko-
moly része a zene az életem-
nek. A soproni zeneiskolában 
megtanultam zongorán ját-
szani, szerepeltem gyerek-
ként a Soproni Petőfi Szín-
házban. Fiatal korom óta az 
elektronikus zene volt az, 
ami igazán vonzott. Letöltöt-
tem egy dj-programot egyszer, 

elkezdtem nézegetni, próbál-
gatni, és teljesen magával ra-
gadott. Sikerült összerakos-
gatnom egy kis pénzt egy 
dj-kontrollerre és fejhallgató-
ra, aztán reggeltől estig csak 
gyakoroltam. Jó pár évvel ké-
sőbb mondta csak el anyu-
kám, hogy apukám is bulikat 
tartott fiatal korában.

– Mi az a stílus, amit 
képviselsz?

– Nincs konkrét stílus, egy 
rezidensnek és egy dj-nek a 
feladata kiszolgálni a közön-
séget. Természetesen igyek-
szem mindig az adott slágere-
ket abban a verzióban tálalni, 

ami én vagyok, ami engem 
képvisel.

– Honnan a név?
– A nevem egyszerű: Ger-

gőt jelent finnül. Egyébként 
úgy kell ejteni, ahogy írva 
is van. 

– Saját zenékben is gon-
dolkodsz?

– Természetesen. Már 
meg is jelent kiadónál… De 
ezen még sokat kell dolgoz-
nom, folyamatosan fejlőd-
nöm. A legnagyobb álmom, 
hogy egyszer az elektroni-
kus zenét a színpadon öt-
vözni tudjam az akusztikus 
hangszerekkel.

Sztárok itt és ott

HUMORSAROK
Szénási Ferenc (Széna) soproni  karikaturista  
alkotásai hétről hétre.

Ötvözné  az elektronikus zenét az akusztikus hangszerekkel

Hazahúz DJ Reijo szíve

– Minden bulim más, sosem úgy tekintettem rá, hogy „dolgozni” megyek – mesélte DJ Reijo. 
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A SZENVEDÉLY ÉVADA

Petra is bemutatkozik
Venyige Petra, a Kaposvári Egyetem Rippl-Rónai Művészeti Ka-
rának negyedéves színművészhallgatója Ilonát, Mayer ÁVH-s 
alezredes lányát alakítja Kiss József: Az angyalok nem sírnak 
című darabjában a Soproni Petőfi Színházban. Petra életében 
a színház, a játék szeretete mindig benne élt, dráma szakkö-
rös volt, és közben folyamatosan fogalmazódott meg benne, 
hogy színésznő akar lenni. 

A DIETETIKUS VÁLASZOL

A növényi alapú étrendek hatásai
NÉMETH KINGA

Gyermekkori elhízás, cukorbetegség, 
szív- és érrendszeri gondok – napjaink-
ban mindegyik népbetegségnek szá-
mít. De mit tehetünk a megelőzésükért, 

hogy minél tovább, egészségesen éljünk? Rovatunk-
ban a dietetikus ad hasznos tippeket. 
Egyre többen térnek át a vege-
táriánus vagy vegán életmód-
ra. Sokan vallási okokból vagy 
az állatok védelme és a fenn-
tarthatóság miatt választják. 
Ezen felül számos egészség-
ügyi előnnyel is jár…

A vegán étrend olyan táplál-
kozási forma, amely kizárja az 
összes állati eredetű terméket, 
beleértve a húst, halat, tejter-
mékeket és tojást is, sok eset-
ben a mézet is. A vegán élet-

módot folytatók növényi alapú 
ételeket fogyasztanak, mint 
zöldségek, gyümölcsök, gabo-
nafélék, hüvelyesek, diófélék 
és magvak. Ezekből az alap-
anyagokból elkészíthetők vál-
tozatos és ízletes ételek, ame-
lyek nemcsak finomak, hanem 
egészségesek is lehetnek.

A vegetáriánus étrend ke-
vésbé szigorú, hiszen csak 
a húsok fogyasztását zárja ki. 
Több formája is ismert, példá-

ul a laktovegetáriánusok csak 
tejtermékeket fogyasztanak, 
a lakto-ovo vegetáriánusoknál 
a tejtermék és a tojás fogyasz-
tása is megengedett. 

Milyen egészségügyi elő-
nyökkel is járhat az állati ere-
detű termékek kiiktatása vagy 
akár fogyasztásának csökken-
tése? A növényi alapú étrendet 
követők általában kevesebb ko-
leszterin- és telítettzsír-tartal-
mú nyersanyagot fogyasztanak, 
ami hozzájárulhat a szív- és ér-
rendszeri betegségek kockáza-
tának csökkentéséhez. Általá-
nosságban elmondható, hogy 
a kevesebb feldolgozott és ma-
gas sótartalmú élelmiszerek 
elhagyása (pl. konzervek, fel-
vágottak) segítheti a magas 
vérnyomás kezelését. 

A növényi rostokban gazdag 
étrend által az emésztés javul-
hat, segíthet megelőzni a vas-
tagbéldaganatok kialakulását.
Egyenletesebb és stabilabb 
lesz a vércukorszint is. Vitami-
nokban és antioxidánsokban 
gazdag az étrend, amelyek se-
gíthetnek a szabadgyökök el-
leni védelemben és a sejtek 
egészségének megőrzésében.

A növényi alapú étrendek 
a bolygóra is pozitív hatással 
vannak. Az állattenyésztés az 
üvegházhatású gázok egyik fő 
forrása, és rengeteg vízfelhasz-
nálást és földterületet igényel. 

Ha tenni szeretnénk a saját 
és bolygónk egészségéért, ke-
vésbé drasztikusan, akár heti 
egy húsmentes nappal is köze-
lebb kerülhetünk ehhez.


